
تعیین تکلیف جاماندگان ســهام عدالت همچنان روی میز 
دولت قرار دارد و گفته های مســئولان حاکی از این است که 
جاماندگان شناسایی شــده اند اما منابعی که به عنوان سهام 
عدالت قرار است در اختیار این افراد قرار بگیرد، هنوز مشخص 

نیست.
به گزارش ایسنا، با آزادسازی ســهام عدالت در اردیبهشت 
سال ۱۳۹۹ و قیمت قابل توجه این ســهام متاثر از وضعیت 
بازار سرمایه در آن روزها، بحث مشمول بودن یا نبودن سهام 
عدالت داغ شد. درحالی که طبق آمار حدود ۴۹ میلیون نفر 
مشمول سهام عدالت هستند، همواره صدای اعتراض عده ای 
به گوش می رسید که چرا با وجود اینکه جزو دهک های کم 

درآمد جامعه هستند، مشمول این سهام نمی شوند.
در هر حال، دولــت دوازدهم درحالی بــه کار خود پایان داد 
که اعلام شد پرونده ثبت نام ســهام عدالت بسته شده است 
و امکان اینکه مشمول جدیدی پذیرفته شود وجود ندارد. با 
این حال برخی نماینده های مجلس همچنان قول تخصیص 

سهام عدالت به جاماندگان را میدادند و آمارهای مختلفی نیز 
از جاماندگان ارائه می شــد و در نهایت نیز زمزمه های یک 
جامعه آماری ۲۰ میلیون نفری نیز به گوش رسید. البته این 
آمار هرگز از سوی هیچ مسئولی تایید نشد تا اینکه نمایندگان 
مجلس شورای اســلامی در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۱، در 
مصوبه ای راهکاری برای تعیین تکلیف جاماندگان ســهام 

عدالت در سال ۱۴۰۱ مشخص کردند.  
طبق مصوبه مجلس، دولت موظف شــد از محل باقی مانده 
سهام متعلق به دولت یا شــرکت های دولتی در بنگاه های 
قابل واگذاری در هر بازار موضوع گــروه های )۱( و )۲( ماده 
)۲( قانون اجرای سیاست های کلی اصل چهل و چهارم )۴۴( 
قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران مصوب ۲۵ خردادماه 
۱۳۸۷ و اصلاحات و الحاقات بعدی آن، نســبت به واگذاری 
سهام عدالت به مددجویان جامانده تحت پوشش کمیته امداد 
امام خمینی )ره( مددجویان سازمان بهزیستی کشور و تمامی 

افرادی که از سهام عدالت برخوردار نشده اند اقدام کند.  

بر این اساس، حدود سه ماه قبل حسین قربازاده - رییس سازمان 
خصوصی سازی - از شناســایی جاماندگان سهام عدالت تحت 
پوشش کمیته امداد و بهزیســتی خبر داد و اعلام کرد که تعداد 
جاماندگان تحت پوشــش این دو نهاد در مجموع حدود ســه 
میلیون و ۳۳۷ هزار و ۷۰۰ نفر هستند که حدود دو میلیون و ۲۵ 
هزار نفر تحت پوشش بهزیستی و حدود یک میلیون و ۳۰۰ نفر 

تحت پوشش کمیته امداد قرار دارند.

پرتفوی جاماندگان از چه سهامی تشکیل خواهد 
شد؟

هنوز مشخص نیست چه سهامی در پرتفوی جاماندگان قرار 
بگیرند. آنطور که اعلام شده اســت اسامی بنگاه هایی مطرح 
شــده که برخی بر این باورند که جزو ۲۰ درصدی است که 
دولت باید نگه دارد. درواقع بند ج سیاست های کلی اصل ۴۴، 
به ۸۰ درصد بنگاه ها اجازه داده بود واگذار شوند اما در تبصره 
یک بند ب ماده ســه قانون اصل سیاست ۴۴ ذکر شده است 

که دولت اجازه دارد تا ۲۰ درصد سرمایه گذاری کند. تفسیر 
حقوقی این اســت که دولت مکلف اســت ۸۰ درصد ارزش 
بازار این بنگاه ها را واگذار کند. ۲۰ درصد دیگر را مجاز است 
حفظ کند و زمانی که میزان شــناوری آن پایین آمد، دوباره 
دولت می تواند از طریق سازمان توســعه آن مورد را سرمایه 

گذاری کند.
باید توجه کرد که دولت دیگر سهام حداکثری ندارد. هرچه 
سهام باقی مانده از همین شرکت های پتروشیمی و پالایشگاه 
و... اســت. این شــرکت ها جزو همان ۲۰ درصد است، ولی 
تفســیر این اســت که دولت می تواند آن هــا را واگذار کند. 
البته برخی هم معتقد هســتند دولت نمی تواند. این موضوع 
 از معاونت حقوقی اســتعلام شده اســت و این معاونت باید 

پاسخ دهد.
باید به این نکته توجه شــود که دولت منابــع دیگری برای 
تخصیص به سهام عدالت ندارد. کل ارزش بازار پرتفوی سهام 
دولت در تابلوی بورس حدودا ۱۸۶ هزار میلیارد تومان است 

که حدود ۸۶ هــزار میلیارد تومان یعنــی نزدیک ۴۰ تا ۴۵ 
درصد آن وثیقه وام هایی است که از سال ۱۳۷۹ به بعد اخذ 
شده است و امکان واگذاری آن ها از هیچ طریقی وجود ندارد. 
در نهایت هر زمانی معاونت حقوقی پاسخ خود را اعلام کند، 
امکان تخصیص سهام به مشمولین کمیته امداد و بهزیستی 

امکان پذیر می شود.

تکلیف جاماندگان دیگر چه می شود؟
در مورد سایر افراد واجد شــرایط وزارت اقتصاد و وزارت رفاه 
باید در یک ساز و کار علمی افراد را شناسایی کنند. در حال 
حاضر ســازوکاری به غیر از پایگاه رفاه ایرانیان وجود ندارد 
و معاونت مربوطه در وزارت رفاه لیســت افرادی که در شش 
دهکی درآمدی هستند و سهام عدالت ندارند را مشخص کرده 
است اما تعداد نهایی نیســت. زمانی هم که تعداد مشخص 
شــود، باید برای منابع از ســوی دولت و مجلس آن تدبیری 

اندیشیده شود.

تورم ســالانه مصرف کننده در منطقه ســازمان 
 )OECD همــکاری و توســعه اقتصــادی )
در مــاه آگوســت بــه ۱۰.۳ درصد رســید که 
 نســبت به ۱۰.۲ درصــد ماه جــولای افزایش 

داشته است.
به گزارش ایســنا به نقــل از اکونومیک، پس از 
اولین کاهش تورم ســالانه در ماه جولای نسبت 
به ماه ژوئن از نوامبر ۲۰۲۰، این نرخ دوباره در ماه 

آگوست افزایش یافته است.

منطقه ســازمان همکاری و توســعه اقتصادی 
اعــلام کرد کــه ۱۵ کشــور ایــن منطقــه به 
ثبت تــورم دو رقمی در آگوســت ۲۰۲۲ ادامه 
دادنــد و بالاترین نرخ هــا در اســتونی، لتونی، 
 لیتوانــی و ترکیــه )همــه بــالای ۲۰ درصد( 

مشاهده شد.
قیمت انــرژی در منطقه ســازمان همکاری و 
توسعه اقتصادی در آگوســت ۲۰۲۲ نسبت به 
مدت مشــابه ســال قبل به ۳۰.۲ درصد رسید 

که نســبت به جهــش ســالانه ۳۵.۳ درصدی 
در جولای کاهــش یافت. در مقابــل، هم تورم 
قیمت مــواد غذایی و هــم تورم به اســتثنای 
غــذا و انــرژی در آگوســت ۲۰۲۲ در منطقه 
 ســازمان همکاری و توســعه اقتصادی افزایش

 یافت.
این نرخ برای کشورهای گروه هفت ۷.۵ درصد، 
برای کشــورهای گروه ۲۰ نیز ۹.۲ درصد و برای 

منطقه یورو ۹.۱ درصد در ماه آگوست بود.

بانک جهانی اعلام کرده است که اقتصاد اوکراین 
در ســال ۲۰۲۲ به میــزان ۳۵ درصد کوچک 
می شود. به گزارش ایسنا به نقل از بیزنس، بانک 
جهانی پیش بینی کرده است که اقتصاد اوکراین 
در ســال ۲۰۲۲ به دلیل از بیــن رفتن ظرفیت 
تولیدی، آسیب به زمین های کشاورزی و کاهش 

نیروی کار ۳۵ درصد منقبض خواهد شــد. این 
بانک گفت که تخمین زده می شــود بیش از ۱۴ 
میلیون نفر در کشــور اوکراین بــه دلیل جنگ 

آواره شوند.
بانک جهانی تاکید کرد که این کشور به حداقل 
۳۴۹ میلیــارد دلار برای بازیابی و بازســازی در 

بخش های اجتماعی، تولیدی و زیرساختی نیاز 
دارد. آنا بجرد، معاون بانک جهانی در منطقه اروپا 
و آسیای مرکزی گفت: »تهاجم روسیه به اوکراین 
یکی از بزرگترین بحران های جابجایی انسان ها را 
آغاز کرده و تلفات سنگینی را بر زندگی انسان ها 

و اقتصاد وارد کرده است«.

از ۵۳۵.۹ هــزار میلیــارد تومــان چــک وصول 
شــده در مردادمــاه امســال، ۵۷.۴ درصــد آن 
مربوط به چک هــای عادی اســت و ۴۲.۶ درصد 
 دیگــر آن را نیــز چک هــای رمــزدار تشــکیل 

می دهند.
به گزارش ایســنا، جدیدترین آمار بانک مرکزی 
در مردادماه ســال جاری بیانگر این اســت که از 
مجموع چک هــای مبادله شــده بیــش از ۶.۸ 
میلیون فقره وصول شــده که از این تعداد بالغ بر 
۶.۴ میلیون فقــره عادی و بیــش از ۰.۴ میلیون 
فقره رمز دار بوده اســت؛ بنابراین در کل کشــور 
۹۳.۸ درصد از کل چک های وصولی را چک های 
 عــادی و ۶.۲ درصد را چک های رمزدار تشــکیل 

می دهند.
از نظر مبلغی نیز، از ۵۳۵.۹ هــزار میلیارد تومان 
چک های وصولی در کل کشــور حــدود ۳۰۷.۴ 
هــزار میلیــارد تومان بــرای چک هــای عادی 
و حــدود ۲۲۸.۵ هــزار میلیــارد تومــان خاص 
چک های رمزدار بوده اســت. بر این اســاس، در 

کل کشــور ۵۷.۴ درصد از کل مبلــغ چک های 
وصولــی را چک های عــادی و ۴۲.۶ درصد دیگر 
را چک های رمــزدار به خود اختصــاص داده اند. 
طبق این گزارش، در مردادماه امســال در کـــل 
کشـور بیش از ۴۲۷ هـزار فقـــره چـک رمـزدار 
بـــه ارزشـــی حدود ۲۲۸.۵ هزار میلیارد تومان 
وصول شده که نسبت به ماه قبل از نظر تعداد ۰.۳ 
 درصد کاهش و از نظر مبلغ نیز ۱۲ درصد رشــد 

داشته است.
در ماه مورد بررسی، در استان تهران معادل ۱۳۹ 
هزار فقـره چـــک رمـزدار بـــه ارزشـی بیش از 
۱۶۵.۱ هزار میلیــارد تومان وصول شــد که در 
این ماه، ۵۰.۹ درصد از تعــداد چک های رمزدار 
وصولی در سه استان تهـــران )۳۲.۵ درصـــد(، 
اصفهان )۹.۷ درصــد( و خراســان رضوی )۸.۷ 
درصــد( وصول شــده اســت کــه بیشــترین 
 ســهم را در مقایســه بــا ســایر اســتان ها دارا 

بوده اند. 
همچنــین، ۸۰.۲ درصــد از ارزش چــک هــای 

فــوق در اســتان هــای تهــران )۷۲.۳درصــد(، 
خراسان رضوی ) ۴ درصد( و اصفهان ) ۳.۹ درصد( 

وصول شده است.

چک عادی و رمزدار چیست؟  
چک های عادی به چک هایی گفته می شــود که 
اشخاص به حساب جاری خود صادر کرده و دارنده 
آن تضمینی جز اعتبــار صادرکننــده آن ندارد. 
گیرنده وجه چک ممکن است خود صادرکننده یا 
حامل آن بوده یا چک در وجه شخصی معین یا به 
حواله کرد آن صادر شده باشد. چک های رمزدار، 
چک هایی هستند که بنا به درخواست مشتری و 
به نام اشــخاص حقیقی یا حقوقی توسط بانک به 
عهده همان بانک یا شعب آن و همچنین می تواند 
بر عهده سایر بانک ها تحت عنوان چک رمزدار بین 
بانکی صادر شود. این قبیل چک ها جهت تسهیل 
و تســریع در نقل و انتقال وجوه بین بانکی صادر 
شده و پرداخت وجه آن توسط بانک صادرکننده 

تضمین می شود.

ســخنگوی صنعت برق با اشاره به رشــد ۱۵ درصدی 
مصرف برق در بخش صنایع، گفت: بــه اذعان فعالان 
بخش صنعت، در تابستان امسال با وجود محدودیت ها 
رشد مصرف برق اتفاق افتاد. به گزارش خبرگزاری مهر به 
نقل از پاون، مصطفی رجبی مشهدی اظهار کرد: اطلاع 
از رشد مصرف برق بخش صنایع در تابستان امسال کار 
چندان سختی نیست و افراد می توانند برای آگاهی از این 
موضوع به پایگاه های اطلاع رسانی مربوط مراجعه کنند.

مدیرعامل شــرکت مدیریت شــبکه برق ایران گفت: 
به عنوان نمونه در بخش فولاد در مردادماه امسال رشد 
۶۵ درصدی اتفاق افتاده و در ماه قبل تر نیز رشــد ۳۵ 

درصدی به ثبت رسید. 
رجبی مشهدی ادامه داد: علاوه بر این، صنعت برق نیز 

برای بخش صنعت نسبت به پارسال ۱۵ درصد انرژی 
بیشــتری تأمین کرده که این امر به رشد مصرف آن ها 

انجامیده است.
وی در ادامه درباره چگونگی پشــت سر گذاشته شدن 
تابستان امسال بدون خاموشی افزود: اقدام های خیلی 
متنوعی برای عبور از پیک بار تابســتان امسال صورت 
گرفت. سخنگوی صنعت برق اقدام نخست در این زمینه 
را ۶ هزار مگاوات نیروگاه جدیــد و یا ارتقا نیروگاه های 
موجود برشــمرد و گفت: همچنین استفاده از ظرفیت 
نیروگاه های موجود برای ارتقا توان انجام شد که این نیز 

به ظرفیت تولید برق اضافه شد.
رجبی مشهدی ادامه داد: در حوزه صرفه جویی و مدیریت 
مصرف در بخش خانگی امسال خاموشی نداشتیم و برق 

این بخش به صورت پایدار بود، ولی بخش خانگی یک 
هزار و ۵۰۰ مگاوات صرفه جویی برق داشت.

وی افزود: هرساله با داشتن یک میلیون مشترک جدید 
خانگی ۵ درصد رشد مصرف داشتیم؛ اما امسال نه تن ها 
آن ۵ درصد را نداشــتیم بلکه ۴.۲ درصد رشــد منفی 
داشتیم و این در حالی است که در سال گذشته بخش 

خانگی خاموشی داشته و مصرف هم پایین بوده است.
مدیرعامل شــرکت مدیریت شــبکه برق ایران گفت: 
بیشترین صرفه جویی را در بخش خانگی داشتیم و بعد 
هم بخش اداری کشور که خیلی همکاری خوبی داشتند 
و هزار مگاوات از طریق صرفه جویــی یا مولدانی که در 
اختیار ادارات بود و در ساعت اوج مصرف وارد مدار شده 

به دست آمد.

جاماندگان سهام عدالت مشخص هستند، منابع مشخص نیست

تورم سالانه سازمان همکاری و توسعه اقتصادی صعودی شد

اقتصاد اوکراین ۳۵ درصد کوچک شد

رشد ۱۵ درصدی مصرف برق در بخش صنایعمردم چقدر چک رمزدار دادند؟
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سرمقاله

دلایل اصلی
افت تولید

یکی از عوامــل اصلی افت 
تولیــد و توســعه صنعت، 
فرســودگی تجهیــزات، 
دستگاه های تولید و نداشتن 
فناوری های نو است. با این اتفاق کالای تولید شده 
در داخل نمی تواند به بازارهای جهانی راه پیدا کند. 
عدم نفوذ کالاهای داخلی به بازارهای جهانی نیز 
افت ورود ارز به کشــور را به همراه خواهد داشت. 
با کاهش ورود ارز به کشــور نیز شــاهد رشد نرخ 
در بازار ارز هســتیم که چرخه آســیب رسانی به 
 تولید را تشدید می کند. عدم واردات ماشین آلات 

برای تولید باکیفیت...

  آلبرت بغزیان، اقتصاددان 

متن کامل  د ر صفحه 4
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کاهش ۱۰ درصدی 
مصرف دارو 

سهم صنعت از واردات 
چقدر است؟

تورم سالانه اقلام  خوراکی دهک اول در شهریور ماه 60.7 درصد به ثبت رسید 

 نرخ   تورم  در مدار صعودی
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فرسودگی  خط  تولید
ماشین آلات   فرسوده   سبب   افت 
کم  و  کیف   تولید   شده   است

نائب رئیس اتحادیه واردکنندگان دارو خاطر نشان 
کرد: کمبود برخی اقلام از جمله سرم به این دلیل 
نیست که نمی توانیم تولید کنیم بلکه حاشیه سود 
آن کم اســت. به نظر می رســد که قیمت برخی از 
اقلام دارویی صحیح و واقعی نیست؛ قیمت ها باید 
به نفع تامین کننده و پوشش بیمه و هزینه ها باید 
به نفع مصرف کنندگان تمام شود. مجتبی بوربور در 
گفت وگو با ایلنا، با بیان اینکه سیاست عدم واردات 
داروهایی که مشابه آنها در داخل کشور تولید می شود 
همچنان ادامــه دارد، گفت: وزارت بهداشــت این 
سیاست را با شدت دنبال می کند و تلاش دارد که 
داروی مورد نیاز کشور را از منابع داخلی تهیه و تامین 
کند. وی با اشاره به نقش تحریم ها در تهیه مواد اولیه 

دارو، گفت: برداشت اتحادیه...

جدیدترین آمار منتشر شده از سوی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت نشان می دهد در چهار ماهه نخست 
امسال، سهم کالاهای استفاده شــده در تولید در 
 سبد واردات به لحاظ ارزشــی بیش از ۸۳.۲ درصد 
بوده است. به گزارش ایســنا، بر اساس این آمار در 
چهار ماهه اول امسال، ۱۱ میلیون و ۱۵۹ هزار تن 
کالای سرمایه ای، واسطه ای و مصرفی به ارزش ۱۷ 
میلیارد و ۲۲۸ میلیون دلار به کشور وارد  شده است. 
همچنین آمارها نشان می دهد که کالاهای واسطه ای 
به لحاظ ارزشــی ۶۹.۱ درصد و به لحاظ وزنی ۸۷ 
درصد یعنی بیشترین سهم از کل واردات را به خود 
اختصاص داده اند. به طوری که در این مدت بیش از 
۹ میلیون و ۷۱۲ هزار تن کالای واسطه ای به ارزش 

۱۱ میلیارد و ۹۰۲ میلیون...



اقتصاد2
ایران

گام مهم ایران برای توســعه 
تجارت با گروه اکو

رییس اتاق بازرگانی ایــران می گوید در صورتی که 
برخی موانــع مهم از مســیر همکاری های تجاری 
اعضای اکو برداشته شود، می توان انتظار داشت که 
سطح تجارت مشــترک میان اعضا افزایشی قابل 
توجه را تجربه کند. به گزارش ایسنا، نشست روسای 
اتاق های بازرگانی و صنعت عضو اکو )رویکرد جدید 
اتاق اکو ۲۰۲۲-۲۰۲۵( به صورت مجازی برگزار شد 
و روسا و نایب رئیسان اتاق های بازرگانی کشورهای 
پاکســتان، آذربایجان، افغانســتان، قرقیزستان، 
قزاقستان، ترکمنستان و ازبکستان به همراه دبیرکل 
سازمان همکاری های اقتصادی )اکو( به بحث و تبادل 
نظر پیرامون موضوع توســعه و گسترش همکاری 
بخش های خصوصی کشــورهای عضــو از طریق 
اتاق های بازرگانی و همچنین راه ها و موانع گسترش 

تجارت و سرمایه گذاری مشترک پرداختند.
غلامحسین شــافعی - رئیس اتاق ایران و اتاق اکو 
در این نشســت با بیان اینکه سازمان همکاری های 
اقتصادی )اکو(، در چهار راه کریدورهای شرق-غرب 
و شــمال- جنوب از جمله کریدورهای اسلام آباد- 
تهران- استامبول )ITI( که شبه قاره هند را به شرق 
اروپا متصل می کند، قرار دارد گفت: بی شک عملیاتی 
شدن طرح کریدورهای حمل ونقل در شمال-جنوب 
و شــرق-غرب از جمله ITI به کاهش هزینه و زمان 
حمل ونقل کمک کرده و ایجاد درآمد، افزایش تجارت 
و رونق همکاری های اقتصادی بین کشورهای عضو 

اکو را در پی خواهد داشت.
او با اظهار تأســف از پایین بودن حجــم مبادلات 
تجاری در سطح کشورهای اکو ادامه داد: آمار موجود 
حکایت از آن دارد که حجم مبادلات تجاری اخیر این 
سازمان با جهان در سال ۲۰۲۱ )بر اساس آمار مرکز 
بین المللی تجارت ITC( حــدود ۹۲۷ میلیارد دلار 
بوده که از این میزان تنها ۸.۱ درصد ســهم تجارت 
درون منطقه ای بوده است. همچنین سرمایه گذاری 
مستقیم خارجی در کشــورهای عضو نیز بر اساس 
 ،)ITC آخرین آمار موجود )مرکز بین المللی تجارت
تنها ۱.۷ درصد کل سرمایه گذاری مستقیم خارجی 
جهان است که رقمی بســیار پایین تر از انتظارات و 

پتانسیل های اقتصادی موجود در منطقه است.
شافعی با اشاره به خطرات جدی رویدادهایی مانند 
شیوع کرونا برای تجارت و سرمایه گذاری کشورهای 
عضو اکو بیان کــرد: اتاق هــای بازرگانی عضو باید 
تلاش کنند تا مدل های تجاری خود را متناســب با 
ریســک های موجود تطبیق داده و در موضعی قرار 
گیرند که خود را نماینده صنایع کوچک و متوسط 
)SME( بدانند و با ارائه خدمات متعدد به این صنایع، 
توســعه راهکارهای تجارت الکترونیک و تسریع در 
اجرائی شــدن موافقت نامه های منطقه ای از جمله 
موافقت نامه تجاری اکو، موافقت نامه تسهیلات ویزایی 
و موافقت نامه گســترش و حمایت سرمایه گذاری 
خارجی بر مشکلات موجود فائق آیند. او ادامه داد: 
اجرائی شدن موافقت نامه تجاری اکو )اکوتا( از زمان 
امضا در سال ۲۰۰۳ و تبدیل آن به موافقت نامه تجارت 
آزاد همچنین تسهیل گردش مالی بین اعضا از طریق 
بهره گیری از مزایا و پتانسیل های اتحادیه پایاپای اکو 
)ECU( می تواند در این راستا راهگشا باشد. رئیس 
اتاق ایران گفت: تسهیل صدور روادید و ایجاد برچسب 
ویزای اکو برای تجار و بازرگانان و سرمایه گذاران اکو، 
برقراری پروازهای منظم و مستقیم بین کشورهای 
منطقه، اتصال شبکه های برق و ایجاد بازار برق اکو 
به همراه سوآپ نفت و گاز نیز از جمله راهکارهایی 
است که می تواند برای توسعه همکاری های تجاری و 

سرمایه گذاری در منطقه مورد توجه قرار گیرد.
شــافعی افزود: برای نیل به همگرایــی در منطقه 
لازم است برخی موارد نظیر گردشــگری و به ویژه 
گردشگری سلامت، همکاری مسنجم تر در بخش 
انرژی، تولید مشترک و ایجاد برند مشترک خودروی 
اکو، همکاری در زمینه تسهیلات گمرکی الکترونیکی 
و ایجاد پنجره واحد گمرک الکترونیکی مورد توجه 

بیشتر قرار گیرند.
شافعی با تأکید بر ضرورت برقراری ارتباط مؤثر میان 
اتاق های عضو به صورت روزمره و آنی در دور جدید 
فعالیت های اتاق اکو گفت: با استفاده از پلتفرم های 
موجود می توان این ارتباط را برقرار کرد تا به خصوص 
اتاق های بازرگانی آسیای میانه به صورت فعالانه در 
جلســات حضوری و مجازی که به صورت دوره ای و 
در فواصل زمانی توسط اتاق اکو سازمان دهی خواهد 
شد مشارکت کنند. بر اســاس گزارش سایت اتاق 
بازرگانی ایران، همچنین رئیس اتاق اکو از نمایندگان 
اتاق های عضو درخواست کرد تا مشکلات موجود در 
حوزه های تجارت، سرمایه گذاری، روادید، ترانزیت و 
حمل ونقل، بانکداری و نقل وانتقال وجوه و یا هر مورد 
دیگری که از منظر بخش خصوصی مانع تعاملات 
اقتصادی مشترک است را به اتاق اکو منعکس کنند 
تا در دبیرخانه اکو در تهران مورد بررسی و چاره جویی 

قرار گیرد.

خبر

تورم سالانه اقلام خوراکی 
دهک اول در شهریور ماه 
بالغ بــر 6۰ درصد به ثبت 
رســیده، بر این اســاس 
فقیرتریــن گــروه جامعه 
بیشــترین فشــار تورمی کالاهای خوراکی را در 

یکسال گذشته متحمل شده است.
به گزارش اکوایران تورم سالانه در شهریور ماه 4۲.۱ 
درصد برآورد شده، به عبارت دیگر میانگین قیمت 
کالا و خدمــات در دوازده ماه منتهی به شــهریور 
امســال نســبت به میانگین قیمت کالا و خدمات 
در دوازده ماه منتهی به شــهریور ســال گذشته، 
4۲ درصد افزایش داشته اســت. بررسی ها نشان 
می دهد پس از جهش تورمی که ناشــی از حذف 
ارز ترجیحــی در خرداد ماه امســال رخ داد، تورم 
ســالانه در مدار صعودی قرار گرفته است. با توجه 
به اینکه تورم ســالانه بازه زمانی بلندتری را برای 
محاســبه تورم مد نظر دارد، پیش بینی می شود 
طی چند ماه آتی شاهد افت قابل توجه این شاخص 
نباشیم. تورم سالانه اقلام غیر خوراکی در شهریور 
ماه ۳۳ درصد برآورد شــده، این در حالیســت که 
تورم ســالانه اقلام غیر خوراکی ۵۸.۵ درصد بوده 
، این امر نشــان می دهد بیشتر فشــار تورمی در 

 یکسال گذشته از سمت اقلام خوراکی و آشامیدنی 
بوده است.

تورم ســالانه خوراکی دهک اول در شــهریور ماه 
6۰.۷ درصد به ثبت رســیده، این نــرخ بالاترین 
تورم خوراکی در میان تمامی دهک ها محســوب 
می شــود. به بیان ســاده تر در ماه پایانی تابستان 
 ۱4۰۱ بیشــترین فشــار تورم خوراکــی بر روی 

فقیر ترین گروه جامعه بوده است. تورم دهک دهم 
نیز که ثروتمند ترین دهک جامعه محســوب می 
شــود ۵۸.6  درصد براورد شــده. همچنین پایین 
ترین تــورم خوراکی رقــم خورده میــان تمامی 
دهک ها در شــهریور به دهک پنجم و ششــم با 
نرخ تورم ســالانه ۵۷.۹ درصد تعلــق دارد. نکته 
جالب اینجاســت که هرچه از ســمت دهک اول 

به ســمت دهک های بالایی حرکــت می کنیم تا 
دهک هشــتم تقریبا تورم خوراکی به ثبت رسیده 
روندی نزولی دارد، اما به یکبــاره در دهک نهم و 
دهم شاهد افزایش تورم هستیم، به گونه که تورم 
 دهک نهم بیشــترین تورم به ثبت رســیده پس 

از دهک اول است.
هر یک از دهک های درآمدی سبد مصرفی متفاوتی 
با هم دارند، به بیان دیگــر اقلامی که دهک اول به 
عنوان فقیرترین دهک جامعه مصرف می کند یقینا 
با کالا و خدماتی که دهک دهم که ثروتمند تریت 
دهک محسوب می شــود متفاوت است. هرچه از 
ســمت افراد پر درآمد جامعه به ســمت افراد کم 
درآمد حرکت می کنیم، وزن اقلام خوراکی در سبد 
مصرفی بیشتر می شود، از همین رو چنانچه تورم 
و افزایش قیمت ها به علت کالاهای خوراکی باشد، 
دهک های فقیر تر به نسبت دهک ها ثروتمند فشار 
بیشتری را حس خواهند کرد. آمار ها نشان می دهد 
تورم دهک سالانه دهک اول 4۷.6 درصد بوده است، 
این بالاترین تورم به ثبت رســیده در میان تمامی 
دهک های جامعه محســوب می شود. همچنین 
تورم سالانه برای دهک دهم نیز در پایان تابستان 
امسال ۳۹.۸ درصد برآورد شــده، به بیان ساده تر 
فقیرترین اقشار جامعه در یکسال گذشته به شکل 
قابل توجهی بیشتر از اقشار پر درآمد جامعه فشار 

تورم بر دوش شان بوده است.

تورم سالانه اقلام خوراکی دهک اول در شهریور ماه 60.7 درصد به ثبت رسید 

 نرخ   تورم  در مدار صعودی

وزیر نفت خبر داد:
تبدیل ایران به هــاب انرژی 

منطقه
وزیــر نفــت از ســرمایه گذاری مشــترک 
برای تولیــد ال ان جــی )گاز طبیعی مایع( و 
فناوری های مرتبــط با تأسیســات گازی و 

مذاکره با شرکت گاز پروم خبر داد.
به گزارش ایســنا، دومین همایش اقتصادی 
خزر  با حضور معاون اول رئیس جمهوری ایران 
و نخست وزیران چهار کشور ساحلی دیگر در 
شهر مسکو در حال برگزاری است و وزیر نفت 
ایران هم برای حضور در این همایش به روسیه 
سفر کرده است. طبق اعلام وزارت نفت، ایران 
و روسیه به عنوان کشورهای صادرکننده گاز 
همکاری های فراوانی در حوزه سوآپ انرژی 
انجام داده اند و در سفر به روسیه هم تفاهم های 
تازه ای برای ایجاد تأسیسات و بهره برداری از 

میدان های گازی مشترک ایجاد می شود.
همچنین در ایــن همایش فرصــت پیگیری 
موضوعاتی مانند توســعه همکاری های فنی، 
مهندسی، فناوری و آموزشی حوزه نفت و گاز، 
توســعه همکاری ها در حوزه تجارت، سوآپ و 
ترانزیت نفــت، گاز و فرآورده های نفتی، ایجاد 
کنسرسیوم مشترک انرژی با حضور شرکت های 
بخش خصوصی و دولتی همسایگان دریای خزر 
برای توســعه و بهربرداری از میدان های نفتی 

دریای خزر وجود دارد.
ایجاد صندوق ســرمایه گذاری مشترک بین 
کشورهای همســایه دریای خزر و استفاده از 
آن برای تأمین مالی برنامه های توســعه ای 
صنعت نفــت و  بهره بــرداری از منابع نفتی 
دریای خزر و توســعه همکاری ها و مشارکت 
شرکت های دانش بنیان فعال در حوزه نفت و 
گاز کشورهای همسایه دریای خزر برای اجرای 
پروژه های اولویت دار، تبادل دانش و توســعه 
تجارت به خصوص در بخش پالایشــگاهی و 
پتروشیمی به عنوان دیگر موضوعات قابل طرح 
در این همایش نام برده شده است. قرار است 
میزگردی هم با عنوان »پروژه های همکاری 
انرژی حوزه دریای خزر« برگزار شــود که در 
آن درباره دیدگاه کشــورهای همسایه خزر 
در زمینه فرصت های سرمایه گذاری در منابع 

انرژی آن دریا بحث و تبادل نظر می شود.
جواد اوجی در حاشیه این همایش، همکاری 
دو کشور ایران و روسیه در میدان های پارس 
شمالی، کیش و  فشــارافزایی میدان پارس 
جنوبی را موضوعی مهم برشمرد و اظهار کرد: 
در زمینه صادرات گاز به پاکستان و عمان نیز 
تفاهم نامه هایی امضا کرده ایم و احداث خط 
لوله صادرات به این دو کشور همسایه به صورت 
مشترک میان ایران و روسیه انجام خواهد شد.

وزیر نفت، با اشــاره به جایگاه شــرکت گاز 
پروم روســیه در صنایع نفت و گاز در دنیا از 
سرمایه گذاری مشترک برای تولید ال ان جی 
)گاز طبیعــی مایع( و فناوری هــای مرتبط 
با تأسیســات گازی خبــر داد و تصریح کرد: 
خوشــبختانه با این شــرکت و شرکت های 
دیگر مذاکرات خوبی انجام شــده اســت که 
ســقف تفاهم نامه های آن تا 4۰ میلیارد دلار 
می رسد و این شــرکت ها در میدان های نفت 
و گاز کشــورمان ســرمایه گذاری می کنند و 
هزینه های آن را  پس از بهره برداری از بخش 

تولید برداشت خواهند کرد.

خبر
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خبر مهــم اولیانوف دربــاره زمان ازســرگیری 
مذاکرات برجام موجب شــد قیمت سکه وارد فاز 
نزولی شود. فعالان بازار سکه معتقدند در صورت 
تداوم روند کاهشــی قیمت دلار در بازار روز پنج 
شنبه این امر ممکن است موجب خروج عده ای از 

سکه بازان از بازار و اصلاح قیمت سکه شود.
به گزارش اقتصادنیوز ، سکه بازان روز  سه شنبه 
با شــوک کاهشــی قیمت دلار از موقعیت خرید 
خارج شــدند و فلز گران بهای داخلی با بیش از 
۱۰۰ هزار تومان کاهش در محدوده ۱۵ میلیون 

و ۲۰۰ هزار تومان مبادله شــد.  ارزش ذاتی سکه  
در روز یاد شده ۱۳ میلیون و ۲6۲ هزار تومان بود 
که در مقایسه با قیمت نقدی نزدیک به ۲ میلیون 
تومان فاصله  داشت. حباب سکه هم  در محدوده 

۱4 درصد ایستاد .

ترمز دلار کشیده شد؟
ترمز روند صعودی قیمت دلار در معاملات پشت 
خطی روز گذشته بار دیگر کشیده شد. به نظر می 
رسد احتمال آزادسازی ۷ میلیارد دلار پول بلوکه 

شده جدی تر شده اســت. یک منبع آگاه گفت: 
مقدمات فنی این اتفاق آماده شــده است، ایران 
شماره حساب و بانک مقصد را معرفی کرده است و 
به زودی با انجام تبادل چهار زندانی، قفل ارزهای 

نفتی ایران در کره شکسته می شود.
از ســوی دیگر خبر مهم اولیانــوف درباره زمان 
ازســرگیری مذاکرات برجام  موجب شد قیمت 
سکه وارد فاز نزولی شود. فعالان بازار سکه معتقدند 
در صورت تداوم روند کاهشی قیمت دلار در بازار 
 روز پنج شنبه این امر ممکن است موجب خروج 

عده ای از سکه بازان  از بازار و اصلاح قیمت سکه 
شود.

امیدواری سکه بازان به قیمت طلا 
با این حال عده ای دیگر به روند افزایشی قیمت اونس 
طلا اشاره می کردند. قیمت طلای جهانی  بیشترین 
قیمتی که در روز گذشته  تجربه کرد هزار و ۷۳۵ دلار بود 
اما در پایان روز حدود قیمت هزار و ۷۲6 دلار معامله شد. 
این دسته از معامله امیدوارند رشد طلای جهانی موجب 

شود روند نزولی سکه با سرعت کمتری اتفاق بیفتد .

به دنبال توافق وزیران نفت کشورهای عضو اوپک پلاس 
برای بزرگ ترین کاهش تولید نفت از سال ۲۰۲۰،، قیمت 
جهانی نفت در تصویب کاهش تولید نفت به میزان دو 
میلیون بشکه در روز از سوی وزیران اوپک پلاس، قیمت 
جهانی نفت که به دلیل ترس از رکود اقتصادی، افزایش 
نرخ های بهره آمریکا و رشد ارزش دلار آمریکا، از ۱۲۰ 
دلار به حدود ۹۰ دلار نزول کرده بود را دوباره صعودی 
کرد. به گزارش ایســنا به نقل از رویترز، بهای معاملات 
نفت برنت یک دلار و ۵۷ سنت معادل ۱.۷ درصد افزایش 
یافت و در ۹۳ دلار و ۳۷ سنت در هر بشکه بسته شد. نفت 
برنت در طول معاملات چهارشنبه، تا رکورد ۹۳ دلار و ۹6 
سنت پیش رفت که بالاترین رکورد از ۱۵ سپتامبر بود. 
بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا یک دلار 
و ۲4 سنت معادل ۱.4 درصد افزایش یافت و در ۸۷ دلار 
و ۷6 سنت در هر بشکه بسته شد. هر دو شاخص نفت 
برنت و وست تگزاس اینترمدیت در دو روز گذشته، رشد 

چشمگیری داشته اند.
فیونا سینکوتا، تحلیلگر بازارهای مالی شرکت سیتی 
ایندکس می گوید: نفت هفته جاری بــا انتظار برای 
کاهش تولید اوپک پلاس، روند افزایشی پیدا کرد اما 
تأثیر کاهش تولید با در نظر گرفتــن اینکه بعضی از 

اعضای این گروه نتوانســته اند مطابق سهمیه، تولید 
کنند، کوچک تر خواهد بود. اوپک پلاس در اوت، ۳.۵۸ 
میلیون بشکه در روز کمتر از سقف هدف گذاری شده، 
نفت تولید کرد. به گزارش اتــاق آنلاین یورگ لئون، 
تحلیلگر شرکت تحقیقاتی ریستاد انرژی میز معتقد 
است: اهداف تولید جدید عمدتاً بر عهده تولیدکنندگان 
بزرگ شامل عربستان سعودی، امارات متحده عربی و 
کویت خواهد بود. همچنین احسان عبدالجبار، وزیر نفت 
عراق می گوید: این کشور امیدوار است تصمیم اوپک 
پلاس برای کاهش تولید به میزان دو میلیون بشکه در 
روز، به ثبات بازار جهانی و پشتیبانی از قیمت ها، کمک 
کند. این کشور قصد دارد سطح تولیدی که در توافق با 
کشورهای اوپک در ژوئیه سال ۲۰۲۱ تعیین شده بود 
را حفظ کند و صادرات نفت عراق از این کاهش تولید، 

متأثر نخواهد شد.
در این میان، آمار اداره اطلاعات انرژی آمریکا نشــان 
می دهد: ذخایر نفت، بنزین و سوخت های دیگر، هفته 
گذشته کاهش داشته است. ذخایر نفت با ۱.4 میلیون 
بشــکه کاهش، به 4۲۹.۲ میلیون بشکه رسید. ذخایر 
بنزین 4.۷ میلیون بشــکه و ذخایر سوخت های دیگر 
شامل دیزل و نفت کوره، ۳.4 میلیون بشکه کاهش پیدا 

کرد. بر اساس گزارش رویترز، فیلیپ فلاین، تحلیلگر 
گروه پرایس فیوچرز می گوید: ما شاهد کاهش چشمگیر 
عرضه بنزین و دیزل هستیم. در هفته های اخیر مکرراً 
شنیده ایم که اقتصاد کند شــده و قیمت های نفت به 
دلیل به اوج رسیدن تقاضا، کاهش پیدا کرده اند اما به نظر 
می رسد این آمار بسیار بهتر از حد تصور مردم بوده است.

واکنش آمریکا به تصمیم اوپک پلاس
در برابر تصمیم اوپک پلاس بــرای کاهش قابل توجه 
تولید نفت، جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا، تصمیم 
این ائتلاف برای کاهش روزانه دو میلیون بشکه از تولید 
نفت را غیرضروری خوانده و کاخ سفید نیز از احتمال 
برداشت بیشتر نفت از ذخایر استراتژیک خبر داده است.
به گزارش رویترز، جو بایدن در زمان خروج از کاخ سفید 
برای بازدید از مناطق آسیب دیده از طوفان در فلوریدا 
گفت: باید ببینم جزئیات این طرح چیست. من نگرانم. 

این اقدام غیرضروری است.
جیک سالیوان، مشاور امنیت ملی کاخ سفید و برایان 
دیس، مدیر شورای اقتصاد ملی در بیانیه ای اعلام کردند: 
آمریکا در نوامبر، ۱۰ میلیون بشکه نفت از ذخایر نفت 
استراتژیک آزاد می کند و رئیس جمهور همچنان دستور 

برداشت از ذخایر نفت اســتراتژیک را برای حمایت از 
مصرف کنندگان آمریکایی و تقویت امنیت انرژی، صادر 
می کند. این دو مقام آمریکایی افزودند: بایدن به وزیر 
انرژی دستور داده است اقدامات بیشتر را برای افزایش 
تولید داخلی در میان مدت، بررسی کند. این مقامات، 
تصمیم اوپک پــلاس را کوته بینانه توصیف کردند که 
بیشتر روی کشورهای دارای درآمد کم تا متوسط تأثیر 

می گذارد که از قیمت های بالای انرژی لطمه دیده اند.

 خط ونشان روسیه برای تحریم کنندگان نفتی
معاون نخست وزیر روســیه اعلام کرد روسیه ممکن 
است تولید نفت را به منظور جبران تأثیر منفی مربوط 
به معرفی سقف قیمت برای صادرات این کشور از سوی 

غرب، کاهش دهد.
طبق طرح معرفی سقف قیمت برای نفت روسیه که 
کشورهای صنعتی گروه هفت با آن موافقت کرده اند، 
ارائه خدمــات بیمه، فاینانس، واســطه گری، حمل و 
خدمات دیگر برای محموله های نفت روسیه که بالاتر 
از یک قیمت مشخص فروخته شوند، ممنوع خواهد 
بود. اتحادیه اروپا هم در حال بررسی اعمال سقف قیمت 
نفت است که با طرح توافق شده میان اعضای گروه هفت 

مطابق خواهد بود. سفیران اتحادیه اروپا روز چهارشنبه 
برای وضع بسته جدید تحریم ها علیه روسیه به توافق 

رسیدند که شامل سقف قیمت برای نفت است.
نواک در مصاحبه تلویزیونی گفت: ما بر این باوریم که 
چنین ابزاری، نقض همه مکانیسم های بازار است و برای 

صنعت نفت جهانی می تواند بسیار منفی باشد.
خبرگزاری تاس به نقل از نواک گزارش کرد روســیه 
۵۳۰ میلیون تن )۱۰.6 میلیون بشــکه در روز( نفت 
در سال ۲۰۲۲ و 4۹۰ میلیون تن نفت در سال ۲۰۲۳ 
تولید می کند. معاون نخســت وزیر روسیه همچنین 
اظهار کرد: روسیه آماده است در صورت نیاز، از طریق 
یک لاین خط لوله نورد استریم ۲ گاز برای اروپا تأمین 
کند. این خط لوله در سپتامبر سال ۲۰۲۱ ساخته شد 
اما چند روز پیش از آغاز حمله نظامی روسیه به اوکراین 

در ۲4 فوریه، مجوز فعالیتش از سوی آلمان معلق شد.
بر اســاس گزارش رویترز، نواک بار دیگــر اظهارات 
کرملین مبنی بر اینکه روسیه باید در تحقیقات مربوط 
به انفجارهای هفته گذشته دو خط لوله نورد استریم 
در دریای بالتیک حضور داشــته باشــد را تکرار کرد. 
تنها یک لاین از دو لاین خط لوله نورد استریم ۲ سالم 

مانده است.

نائب رئیس اتحادیه واردکنندگان دارو خاطر نشان کرد: کمبود برخی 
اقلام از جمله سرم به این دلیل نیست که نمی توانیم تولید کنیم بلکه 
حاشیه سود آن کم است. به نظر می رســد که قیمت برخی از اقلام 
دارویی صحیح و واقعی نیســت؛ قیمت ها باید به نفع تامین کننده و 

پوشش بیمه و هزینه ها باید به نفع مصرف کنندگان تمام شود
مجتبی بوربور در گفت وگو با ایلنا، با بیان اینکه سیاست عدم واردات 
داروهایی که مشابه آنها در داخل کشور تولید می شود همچنان ادامه 
دارد، گفت: وزارت بهداشــت این سیاست را با شدت دنبال می کند و 
تلاش دارد که داروی مورد نیاز کشور را از منابع داخلی تهیه و تامین 

کند.
وی با اشاره به نقش تحریم ها در تهیه مواد اولیه دارو، گفت: برداشت 
اتحادیه واردکنندگان دارو این است که واردات دارو به لحاظ تعداد و 

ارزش کمتر از پیش بینی ها شده است.
نائب رئیس اتحادیه واردکنندگان با بیان اینکه فرآیند ثبت الکترونیک 
دارو باعث شفافیت مصرف شده است، افزود: سیاست وزارت بهداشت 
این است در مواقعی که تولید داروی داخلی جواب نمی دهد با حداقل 
همراهی ها این داروها وارد کشور شــوند اما من هم اکنون آماری از 

حجم واردات دریافت نکردم.
بوربور با اشاره به راه حل های واردات دارو در شرایط تحریم، اذعان کرد: 
دارو و اقلام سلامت محور در رسته اقلام تحریمی قرار نمی گیرند اینجا 
این پرسش مطرح است که چرا ایران در تامین دارو با مشکل مواجه 
است؟ چراکه ما در پروسه ها و تراکنش های بانکی در دنیا دچار اختلال 

هستیم و تجار برای پیدا کردن مسیر مطمئن به زمان نیاز دارند.

این فعال اقتصادی ادامه داد: سیاست های وزارت بهداشت گاهی روند 
واردات دارو را دشوار می کند.

 نائب رئیس اتحادیه واردکنندگان دارو در پاســخ به این پرسش که 
بعد از حذف ارز ترجیحی قیمت دارو چند درصد افزایش پیدا کرد و 
آیا شــاهد کاهش تقاضا برای خرید آن بودیم؟ افزود: دارو و غذا جزو 
دو اقلام اساسی هســتند که دولت ها برای تامین آنها به مردم یارانه 
پرداخت می کنند؛ از این رو نسبت به تامین شان بی توجه نیست؛ وقتی 
در کشوری شاهد تورم هستیم به تبع قیمت این اقلام نیز از آن تاثیر 

می پذیرد و طبیعی است که شاهد افزایش نرخ دارو باشیم.
وی ادامــه داد: حمایت دولت در بخش بهداشــت جزو وظایف ذاتی 
دولت هاست ما افزایش قیمت دارو در کشــور داشتیم و این افزایش 
قیمت همچنان ادامه دارد و عدد افزایش قیمت دارو بعد از حذف ارز 
ترجیحی بالاســت از این رو مایل به ارائه آن نیستم؛ همچنین شاهد 

کمبود برخی اقلام دارویی به دلیل قیمت های اشتباه هستیم.
به گفته بوربور؛ کمبود برخی اقلام از جمله سرم به این دلیل نیست که 
نمی توانیم تولید کنیم بلکه حاشیه سود آن کم است. به نظر می رسد 
که قیمت برخی از اقلام دارویی صحیح و واقعی نیست؛ قیمت ها باید به 
نفع تامین کننده و پوشش بیمه و هزینه ها باید به نفع مصرف کنندگان 
تمام شود. این اقدام از سوی تمام کشورهای دنیا در حال انجام است 
تا به امروز وزارت بهداشــت در این زمینه درست عمل کرده است اما 
ممکن است نتواند در روزهای آینده آنگونه که این روند را ادامه بدهد.

وی با بیان اینکه کمبود دارو در اروپا به ویژه آلمان وجود دارد، افزود: 
تولیدکنندگان دارو در آلمان تقاضای افزایش ۸۰ درصد قیمت دارو 

را دارند که این رقم در اروپا بسیار بالاست. در ایران نیز همین شرایط 
وجود دارد از یک ســو شــاهد افزایش نرخ دارو در بازارهای جهانی 
هستیم و از سوی دیگر قیمت دارو در بازار داخلی بالا رفته است از این 
رو مردم در این میان بلاتکلیف هســتند به خصوص خانواده های که 

بیماران خاص و سخت دارند.
بوربور میزان تقاضا برای خرید دارو را ۱۰ درصد کاهشــی دانست و 
افزود: بسیاری از داروهای حمایتی قیمت آن کم بود از این رو امکان 
قاچاق در شرایط رسمی را داشتند. در ایران مصرف واقعی در برخی 
گروه های دارویی مانند فشارخون و بیماری های قلبی پایین است و 
این آمار نشان می دهد که بسیاری از بیماران هنوز تشخیص درست 

را دریافت نکرده اند.
بنا به اظهارات نائب رئیــس اتحادیه واردکنندگان دارو؛ بخشــی از 
مصرف هیجان زده مردم با کاهش قــدرت و توان خرید مردم کاهش 

پیدا کرد.
وی در پاسخ به این پرســش که آیا سیاست حذف ارز ترجیحی برای 
واردات دارو را مثبــت ارزیابی می کنید؟ افــزود: فعالان این حوزه بر 
این باورند که ای کاش حذف ارز ترجیحی در دولت پیشــین انجام 
می شــد بارها واردکنندگان را با القابی چون دزد و رانت خوار متهم 
می شدند این در حالیست که ما زودتر از مســئولان خواهان حذف 
ارز ترجیحی بودیم و تمایل داشــتیم که با ارز نیمایی واردات انجام 
شود و به جای آن مابه التفاوت را به مصرف کننده داده شود این طرح 
 از دید فعالان این حوزه خوب است و امیدواریم که همین روند ادامه 

داشته باشد.

سیگنال برجام به بازار سکه 

قیمت سکه اصلاح می شود؟

پرش قیمت جهانی نفت با ترفند اوپک پلاس

افزایش قیمت دارو همچنان ادامه دارد

کاهش ۱۰ درصدی مصرف دارو در کشور

گروه اقتصاد ایران وجهان
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3 بازار

چین سالانه ۱۳ میلیارد دلار محصولات شیلاتی وارد می کند که با 
امضای دستورالعمل های بهداشتی میان دو کشور، سهم ایران از این 
بازار افزایش می یابد. آمار ها نشــان می دهد که طی ۴ دهه گذشته 
چین روابط تجاری و اقتصادی خود با ایران را حفظ کرده و همواره 

طی ۱۰ سال گذشته در فهرست مبادلات ایران قرار داشته است.
با آغاز مناسبات تجاری ایران و چین، بحث توسعه صادرات محصولات 
شیلاتی در دستور کار قرار گرفت. در همین راستا اخیرا ساداتی نژاد 
وزیر جهاد کشاورزی با وزیر گمرک چین پروتکل صادرات آبزیان را 
امضا کردند که  این دســتورالعمل به جمهوری اسلامی ایران اجازه 
صادرات برخی انواع آبزیان از جمله قــزل آلا و میگو را می دهد.در 
همین رابطه هومن فتحی سرپرست دفتر امور بین الملل وزارت جهاد 
کشاورزی می گوید: در گذشته مشکلات زیادی در خصوص صادرات 
به چین داشتیم به طوریکه تا قبل سال ۹۸ امکان صادرات مستقیم 
وجود نداشت، بعد از آن تفاهم نامه صادرات به طور غیر رسمی انجام 
می شد که در نهایت مشکلات قرنطینه ای و بهداشتی موجب شد تا 
صادرات کمی انجام شود. به گفته فتحی، با امضای پروتکل اخیر حجم 
صادرات به چین افزایش چشمگیری داشــت به طوری که در پنج 
ماهه امسال صادرات میگو نسبت به سال قبل ۵ برابر افزایش یافته 
است، پیش بینی می شود با کامل شدن دستورالعمل ها صادرات رشد 
چشمگیری داشته باشد. سرپرست دفتر امور بین الملل وزارت جهاد 
گفت: چین در خیلی از محصولات بــه رغم بزرگترین تولیدکننده، 
واردکننده هم است. به طور مثال در آبزیان با وجود آنکه بزرگترین 
تولیدکننده محسوب می شــود، حدود ۱۳ میلیارد دلار هم واردات 
دارد.ارسلان قاسمی مدیرعامل اتحادیه، تکثیر و پرورش و صادرات 
آبزیان گفت: با توجه به آغاز مناسبات تجاری ایران و چین، در صورت 
رفع موانع، بازارسازی و شناسایی سلایق چینی ها امکان صادرات قزل 
آلا  وجود دارد. همان طور که چینی ها با بررسی بازار کشور ما، تیلاپیا 

وارد سبد خانوار مردم کردند.
به گفته او، گرچه عمده مصرف قزل آلا در ایران تازه خوری اســت، 

اما به سبب بعد مســافت امکان صادرات تازه خوری فراهم نیست؛ 
لذا با شناسایی ســلایق چینی ها باید بســته بندی و روش مدنظر 
آن ها صادرات انجام شود.قاسمی می گوید: با وجود آنکه بزرگترین 
تولیدکننده قزل آلا در دنیا هستیم، امکان حضور در بازار های چین با 
حل و فصل مسائل تعرفه ای و ایجاد زیرساخت های لازم وجود دارد. 
هر چند در گذشته ســابقه صادرات قزل آلا به چین را نداشتیم. اما 

میگو و ماهی های غیرماکول به این کشور صادر شده است.
مدیرعامل اتحادیه تکثیر، پرورش و صادرات آبزیان گفت: امســال 
پیش بینی می شود تولید قزل آلا به سبب کاهش ۳۰ تا ۴۰ درصدی 
تولید ناشی از وقوع سیل،  به حدود ۸۵ تا ۹۰ هزارتن برسد، درحالیکه 
ظرفیت تولید قزل آلا تا ۲۰۰ هزارتن در کشور وجود دارد.بنابر گفته 
قاسمی، متوسط قیمت کنونی قزل آلا در بازار های جهانی حدود ۵ تا 
۶ دلار است که با پتانسیل صادرات ۱۰۰ هزارتن قزل آلا به چین ارز 

قابل توجهی وارد کشور می شود.
آرش نبی زاده مدیرعامل اتحادیه تعاونی ماهیان ســردآبی گفت: 
قبل از شیوع کرونا به طور آزمایشی ۵۰۰ کیلو قزل آلا به چین صادر 
شد که بعد از کرونا  صادرات دیگر انجام نشــد، در شرایط کنونی با 
آغاز مناســبت تجاری ایران و چین به صورت جدی  وارد بحث های 
بهداشتی و قرنطینه ای شدیم که امیدواریم این بازار را بدست آوریم.

به گفته او، با توجه به از دست دادن ۸ هزارتن تولید ناشی از وقوع سیل 
و شرایط اقتصادی مردم، محدودیتی در صادرات قزل آلا نداریم.نبی 
زاده می گوید: برآورد ها حاکی از آن است که تولید قزل آلا به ۱۰۰ 
هزارتن برسد که به دلیل نبود بازار، مازاد تولید قابل توجهی داریم، 

لذا نیاز است که بازار مناسب صادراتی ایجاد شود.
مدیرعامل اتحادیه تکثیــر، پرورش و صــادرات آبزیان گفت: طی 
سال های اخیر دخالت مستقیم دولت در بازار قزل آلا منجر به حذف 
محصول از سید مصرفی خانوار شــد؛ به همین خاطر بی توجهی به 
صادرات منجر به ورشکستگی صنعت می شود.گرچه چین به عنوان 
یکی از تولیدکنندگان بزرگ قزل آلا در دنیا مطرح است، اما در بحث  

تجارت با کشور ها تولید ملاک نیست و کیفیت حائز اهمیت است، 
لذا کیفیت قزل آلای ایرانی نسبت به چین و کشور های منطقه بالاتر 
است. جلال محمود زاده نایب رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس 
گفت: با توجه به شرایط کشور و افزایش نرخ نهاده های تولید، قیمت 
تمام شده بالاست که این امر موجب شده یک چهارم دیگر کشور ها 
مصرف داشته باشــیم.به گفته او، با توجه به مازاد تولید قزل آلا نیاز 
است که راهکار هایی همچون افزایش سرانه مصرف و ایجاد بازار های 
جدید  همچون چین دنبال شود، در غیراین صورت تعداد زیادی از 
مزارع پرورش ماهی تعطیل خواهند شد چرا که افزایش سرانه مصرف 

در بلندمدت امکان پذیر است.
محمودزاده می گوید: با توجه به اقلیم خشک و نیمه خشک کشور 
ما، تعداد زیادی از پرورش دهندگان قزل آلا از آب چشمه استفاده 
می کنند، لذا کیفیت ماهی ما نسبت به چین و کشور های منطقه بالاتر 
است. با صادرات قزل آلا به چین امکان تهاتر کالا با تخم چشم زده 
یا نهاده دامی وجود دارد.نایب رئیس کمیسیون کشاورزی گفت: در 
تجارت نباید به دنبال این باشیم که خود آن کشور تولیدکننده است 
یا خیر، بلکه باید کیفیت را افزایش دهیم تا بتوان با رقابت رقبا بازار 

را در دست گرفت.
با توجه به آغاز مناســبات تجاری ایران و چین و امضای پروتکل  با 
وزیر گمرک این کشور انتظار می رود که صادرات محصولات شیلاتی 
همچون قزل آلا و میگو  بــه طور معناداری با چیــن افزایش یابد، 
کمااینکه این موضوع در خصوص صادرات میگو صدق می کند. این 
درحالی است که مسئولان سازمان شــیلات اذعان می کنند با آغاز 
روابط تجاری ایران و چین تنها پروتکل بهداشتی بین این ۲ کشور 
امضا شده است، به سبب آنکه این کشور خود بزرگترین تولیدکننده 
قزل آلاست، هنوز در برنامه صادرات به این کشور دیده نشده است. 
اما در مقابل بسیاری از فعالان صنعت می گویند که با وجود بزرگترین 
تولیدکننده قزل آلا در دنیا، سهم قابل توجهی در صادرات به چین 

را می توان بدست آورد.

سهم ایران از بازار ۱۳ میلیارد دلاری آبزیان چین چقدر است؟

ضرورت صادرات قزل آلا به چین
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رئیــس اتحادیــه دارنــدگان نمایشــگاه و 
فروشــندگان خودرو خاطر نشــان کرد: قیمت 
پــژو ۲۰7 اتوماتیک مــدل ۱۴۰۱ تیرماه با ارز 
۲۸ هزار تومانی حــدود ۵۶7 میلیــون تومان 
بود این در حالیســت که امــروز همین خودرو 
بــا ارز ۳۳ هزار تومانــی حــدود ۴7۸ میلیون 
تومان بفروش می رســد چراکه تعــداد فاکتور 
 کردن این خودرو توســط خودروســاز بیشتر 

شده است.
سعید موتمنی از افزایش ۵ تا ۱۰ میلیونی قیمت 
خودرو داخلی نســبت به ۲ هفته پیش خبر داد 
و افزود: تولید خودرو پراید متوقف شــده است 
و پرایدهای موجــود در بازار تولیــد ۹۶ به بعد 
هستند؛ پراید ۱۳۱ حدود ۱۸7 میلیون تومان، 
پراید ۱۱۱ حدود ۲۰۸ میلیــون تومان در بازار 
عرضه می شود؛ همچنین ۲۰۶ تیپ دوم ۲ هفته 
پیش حدود ۲۹۸ میلیــون تومان بود اما قیمت 
این خودرو امروز در بازار به حدود ۳۰۹ میلیون 

تومان رسیده است.
به گفته این فعال صنفی؛ تیبا صندوق دار حدود 
۲۰۰ میلیون تومان و تیبا هاچ بک ۲۰۸ میلیون 

تومان در بازار بفروش می رسد.
وی در پاســخ به این پرســش که ایران خودرو 
خط تولید سمند و پژو ۴۰۵ را متوقف کرد این 
خودروها چند درصد ســهم بازار را داشتند و آیا 
خودروهایی جایگزین آنها خواهد شــد؟ خاطر 
نشان کرد: کیفیت این خودروها قابل توجه نبود 
همچنین مشکل شــماره گذاری نیز داشتند از 
این رو از رده تولید خارج شدند؛ تولیدکنندگان 
نیز خودروهای دیگــر را جایگزین آنها خواهند 
کرد. بدون تردید این خودروســاز تدارک تولید 
خودرو جدید را دیده است که تولید ۲ خودرو را 

متوقف کرده است.
این فعال صنفی با اشــاره به کاهش تقاضا برای 
خرید خــودرو، گفت: افرادی که نیــاز فوری به 
خودرو دارند برای خرید مراجعه می کنند اما در 
مجموع در  این بازار  شاهد جنب وجوش نیستیم.

وی بــا بیــان اینکه حــذف ســامانه یکپارچه 
فروش خــودرو در بــازار تاثیــری نمی گذارد، 

افزود: محدودیــت عرضه باعث ایجــاد فاصله 
قیمــت خــودرو در بــازار و کارخانــه شــده 
اســت. به عبــارت دیگر بیــن گرانــی خودرو 
و میــزان عرضــه آن نســبت وجــود دارد؛ به 
عنوان مثال فاصلــه قیمت از کارخانــه تا بازار 
 پژو ۲۰۶ تیپ ۲ حــدود ۱۶۰ میلیــون تومان

 است.
موتمنی ادامــه داد: اگر اجــازه واردات با تعرفه 
پایین داده می شــد اثرات مثبــت آن را در بازار 
خواهیم دید تا این تاریخ وزارت صمت جزئیاتی 
از نحوه واردات خودرو اعلام نکرده اســت؛ اگر 
جزییات آن مشخص شود می توانستم اظهارنظر 
کنم که خودرو ۱۰ هــزار دلاری با چه نرخی به 

دست مصرف کننده نهایی در ایران می رسد.
رئیس اتحادیه دارندگان نمایشگاه و فروشندگان 
خودرو در پاسخ به این پرسش که آیا روند افزایش 
قیمت خودرو در هفته های آینده ادامه دار خواهد 
بود؟ گفت: بازار خودرو نیز تابع عرضه و تقاضاست 
اگر عرضه بیشتر شود اثر خود را در بازار می گذارد؛ 
اگر میزان عرضه جوابگوی تقاضا بود فاصله قیمت 
محصولات شرکت های خودروساز از کارخانه تا 

بازار حداقل ۱۰ درصد بود نه ۱۰۰ درصد.
این فعال صنفی تصریح کــرد: خودرو یک کالا 
مصرفی اســت که امروز تبدیل بــه یک کالای 
سرمایه ای شده اســت اگر محدودیت در عرضه 
نداشــتیم قیمت این کالا با کوچکترین نوسان  
ارزی تغییر نمی کرد. ایران خــودرو فاکتور پژو 
۲۰۶ را چند روزی متوقف کرد و همین مسئله 
تاثیر خود را در بازار گذاشت و شاهد افزایش نرخ 

آن در بازار بودیم.
موتمنی با اشــاره به ریزش نــرخ خودروهایی 
که در ۲ ماه گذشــته افزایش تولید داشــتند، 
افزود: قیمت پــژو ۲۰7 اتوماتیک مدل ۱۴۰۱ 
تیرماه با ارز ۲۸ هزار تومانی حدود ۵۶7 میلیون 
تومان بود این در حالیســت که امــروز همین 
خودرو با ارز ۳۳ هزار تومانی حدود ۴7۸ میلیون 
تومان بفروش می رســد چراکه تعــداد فاکتور 
 کردن این خودرو توســط خودروســاز بیشتر 

شده است.

نائب رئیس اتحادیه واردکننــدگان دارو خاطر 
نشــان کرد: کمبود برخی اقلام از جمله ســرم 
به این دلیل نیســت که نمی توانیم تولید کنیم 
بلکه حاشیه ســود آن کم است. به نظر می رسد 
که قیمت برخی از اقلام دارویی صحیح و واقعی 
نیست؛ قیمت ها باید به نفع تامین کننده و پوشش 
بیمه و هزینه ها باید به نفع مصرف کنندگان تمام 

شود.
مجتبی بوربور با بیان اینکه سیاست عدم واردات 
داروهایی که مشــابه آنها در داخل کشور تولید 
می شــود همچنان ادامــه دارد، گفــت: وزارت 
بهداشت این سیاست را با شدت دنبال می کند 
و تلاش دارد که داروی مورد نیاز کشور را از منابع 
داخلی تهیه و تامین کند.وی با اشــاره به نقش 
تحریم ها در تهیه مواد اولیه دارو، گفت: برداشت 
اتحادیه واردکنندگان دارو این است که واردات 
دارو به لحاظ تعداد و ارزش کمتر از پیش بینی ها 

شده است.
نائب رئیس اتحادیه واردکنندگان با بیان اینکه 
فرآیند ثبــت الکترونیک دارو باعث شــفافیت 
مصرف شده است، افزود: سیاست وزارت بهداشت 
این اســت در مواقعی که تولیــد داروی داخلی 
جواب نمی دهد با حداقل همراهی ها این داروها 
وارد کشور شوند اما من هم اکنون آماری از حجم 

واردات دریافت نکردم.
بوربور با اشــاره به راه حل هــای واردات دارو در 
شرایط تحریم، اذعان کرد: دارو و اقلام سلامت 
محور در رســته اقلام تحریمی قرار نمی گیرند 
اینجا این پرسش مطرح اســت که چرا ایران در 
تامین دارو با مشــکل مواجه است؟ چراکه ما در 
پروســه ها و تراکنش های بانکــی در دنیا دچار 
اختلال هســتیم و تجار برای پیدا کردن مسیر 

مطمئن به زمان نیاز دارند.
این فعال اقتصــادی ادامه داد: سیاســت های 
وزارت بهداشت گاهی روند واردات دارو را دشوار 
می کند.نائب رئیس اتحادیه واردکنندگان دارو 
در پاســخ به این پرســش که بعد از حذف ارز 
ترجیحی قیمت دارو چنــد درصد افزایش پیدا 
کرد و آیا شــاهد کاهش تقاضا بــرای خرید آن 
بودیم؟ افزود: دارو و غذا جزو دو اقلام اساســی 
هستند که دولت ها برای تامین آنها به مردم یارانه 
پرداخت می کنند؛ از این رو نسبت به تامین شان 
بی توجه نیست؛ وقتی در کشــوری شاهد تورم 
هســتیم به تبع قیمت این اقلام نیز از آن تاثیر 
 می پذیرد و طبیعی است که شاهد افزایش نرخ 

دارو باشیم.
وی ادامه داد: حمایت دولت در بخش بهداشت 
جزو وظایف ذاتی دولت هاست ما افزایش قیمت 
دارو در کشــور داشــتیم و این افزایش قیمت 

همچنان ادامه دارد و عــدد افزایش قیمت دارو 
بعد از حذف ارز ترجیحی بالاست از این رو مایل 
به ارائه آن نیستم؛ همچنین شاهد کمبود برخی 
اقلام دارویی به دلیل قیمت های اشتباه هستیم.

به گفته بوربور؛ کمبود برخی اقلام از جمله سرم 
به این دلیل نیســت که نمی توانیم تولید کنیم 
بلکه حاشیه ســود آن کم است. به نظر می رسد 
که قیمت برخی از اقلام دارویی صحیح و واقعی 
نیست؛ قیمت ها باید به نفع تامین کننده و پوشش 
بیمه و هزینه ها باید به نفع مصرف کنندگان تمام 
شود. این اقدام از سوی تمام کشورهای دنیا در 
حال انجام اســت تا به امروز وزارت بهداشت در 
این زمینه درســت عمل کرده است اما ممکن 
است نتواند در روزهای آینده آنگونه که این روند 

را ادامه بدهد.
وی با بیــان اینکه کمبــود دارو در اروپا به ویژه 
آلمان وجود دارد، افزود: تولیدکنندگان دارو در 
آلمان تقاضای افزایش ۸۰ درصد قیمت دارو را 
دارند که این رقم در اروپا بسیار بالاست. در ایران 
نیز همین شــرایط وجود دارد از یک سو شاهد 
افزایش نرخ دارو در بازارهای جهانی هســتیم 
و از ســوی دیگر قیمت دارو در بازار داخلی بالا 
رفته است از این رو مردم در این میان بلاتکلیف 
هســتند به خصوص خانواده های کــه بیماران 

خاص و سخت دارند.
بوربور میــزان تقاضا بــرای خریــد دارو را ۱۰ 
درصد کاهشــی دانســت و افزود: بســیاری از 
داروهــای حمایتی قیمت آن کم بــود از این رو 
امکان قاچاق در شرایط رســمی را داشتند. در 
ایران مصرف واقعی در برخی گروه های دارویی 
مانند فشــارخون و بیماری هــای قلبی پایین 
اســت و این آمار نشــان می دهد که بســیاری 
 از بیماران هنوز تشــخیص درســت را دریافت

 نکرده اند.
بنا به اظهارات نائب رئیس اتحادیه واردکنندگان 
دارو؛ بخشی از مصرف هیجان زده مردم با کاهش 
قدرت و توان خرید مــردم کاهش پیدا کرد.وی 
در پاسخ به این پرســش که آیا سیاست حذف 
ارز ترجیحی برای واردات دارو را مثبت ارزیابی 
می کنید؟ افزود: فعالان این حوزه بر این باورند 
که ای کاش حذف ارز ترجیحی در دولت پیشین 
انجام می شد بارها واردکنندگان را با القابی چون 
دزد و رانت خوار متهم می شدند این در حالیست 
که مــا زودتر از مســئولان خواهــان حذف ارز 
ترجیحی بودیم و تمایل داشتیم که با ارز نیمایی 
واردات انجام شود و به جای آن مابه التفاوت را به 
مصرف کننده داده شود این طرح از دید فعالان 
این حوزه خوب است و امیدواریم که همین روند 

ادامه داشته باشد.

اظهــارات ضــد و نقیض 
در رابطه بــا پرداخت مابه 
التفــاوت حــق مســکن 
کارگران همچنــان ادامه 
دارد. کاهــش ۱۰۰ هزار 
تومانی حق مســکن کارگران در حالی اتفاق افتاد 
که این اقشار از دیگر حقوق و مزایای خود نیز محروم 
مانده اند. قراردادهای سفید امضا و امتناع کارفرماها 
از بیمه کردن کارگران مشــکلات زیادی را در این 
شرایط نامناسب اقتصادی کشور ایجاد کرده است. 

در همین رابطه یک کارشــناس بازار کار در گفت و 
گو با "کسب و کار" گفت: دولت می بایست هر چه 
ســریع تر مبالغ مصوب را اعلام و ابلاغ کند و مدافع 
قانون و حقوق کارگران باشــد. حق مسکن توافقی 
بود که انجام شــد و عدم اجرای آن و معطلی هفت 
ماهه کارگران برای دریافــت مبلغ صد هزار تومان 

کسر شده قانونی نیســت.  حمید حاج اسماعیلی 
اضافه کرد: کارگران در شرایط نامناسب اقتصادی 
کشور متحمل زیان های بسیاری شده اند. منطقی 
نیست برای دریافت مبلغ ناچیزی که در رابطه با حق 
مسکن طلب دارند اینقدر معطل بمانند. افزایش حق 
مسکن در یک مذاکرات سه جانبه بین نمایندگان 
دولت، کارفرمایــان و کارگران انجام می شــود که 
مجموع حداقل حقوق کارگــران را تامین می کند. 
بنابراین بخشی از حقوق حقه کارگران است که در 

قالب حداقل تعریف شده است.
این کارشناس ارشد بازار کار در ادامه اظهار داشت: 
آنچه دولت انجــام داد کاملا مغایر بــا قانون بود و 
برهمین اســاس در حال حاضر باید حق مســکن 
کارگران را با همان مبلغ ۶۵۰هزار تومان که شورای 
عالی کار تصویب کرده بود اصلاح و مصوب کند. در 
حال حاضر این ابهام و عدم پاسخگویی در مورد حق 
مســکن کارگران طی هفت ماه گذشته ادامه پیدا 

کرده و دولت حاضر به پاسخ گویی نیست.

حاج اسماعیلی گفت: بارها دولت و مسوولان مربوطه 
اعلام کردند حق مسکن به همان ۶۵۰ هزار تومان 
بازگشته است. اما در عمل اتفاقی نیفتاده است. رقم 
ناچیزی که برای حق مسکن کارگران در نظر گرفته 
شد کمکی به تامین مسکن کارگران نمی کند و هیچ 
تناسبی با قیمت های بازار مسکن ندارد. چه برسد 
به اینکه از این مبلغ کاســته شود. مسکن بالاترین 
افزایش نرخ تورم را نســبت به بقیه کالاها در سبد 
معیشت خانوارها داشته است، اکنون نرخ اجاره بها 
و قیمت مســکن یکی از اصلی تریــن و مهم ترین 
مشکلات خانوارها بوده و بســیاری از کارمندان و 
کارگران با ۳۰ ســال کار هم نمی تواند از پس اجاره 
مسکن بربیایند چه برســد به اینکه با این قیمت ها 

صاحب  مسکن شوند.
به هر ترتیب نباید و نمی توان به بهانه ی کمبود بودجه 
یا نیروی انســانی، حقوق مزدی انسان ها را نادیده 
گرفت؛ باید با تخلفات مــزدی کارفرمایان برخورد 
شــود؛ فرقی نمی کند کدام کارفرما، چه کارفرمای 

بزرگ یک کارگاه صنعتی باشد و چه کارفرمای یک 
کارگاه خُرد با سه کارگر. محسن باقری، عضو کانون 
هماهنگی شوراهای اسلامی کار استان تهران در این 
رابطه به ناکامی بازرسی های کار در دهه های گذشته 
اشاره می کند و به "ایلنا" می گوید: بازرسی کار  در 
بهترین حالت ممکن، نیمی از کارگاه های دایر کشور 
را پوشش نمی دهد؛ همواره به این بهانه که نیروی 
انسانی نداریم و با کمبود بازرسان کار مواجهیم، از 
نظارت بر کارگاه های کوچک و اصناف چشم پوشی 
می شود؛ نکته اینجاست که از ظرفیت تشکل  های 
کارگری نیز در این بخش استفاده نمی شود؛ برآیند 
این اهمالکاری ها، تضییع حق هزاران کارگری ست 
که بیمه شده و در دایره ی اقتصاد رسمی کشور کار 
می کنند اما حق قانونی شــان بر دستمزد قانونی به 

رسمیت شناخته نمی شود.
وی خواستار استفاده از پتانسیل مشارکتی در این 
بخش شد و گفت: نباید و نمی توان به بهانه ی کمبود 
بودجه یا نیروی انســانی، حقوق مزدی انسان ها را 
نادیده گرفت؛ باید با تخلفات مــزدی کارفرمایان 
برخورد شــود؛ فرقی نمی کند کــدام کارفرما، چه 
کارفرمای بــزرگ یک کارگاه صنعتی باشــد و چه 
کارفرمای یک کارگاه خُرد با سه کارگر. وقتی در نظر 
بگیریم که عمده ی اشتغال ما بیش از پنجاه درصد 
اشتغال، در کارگاه های کوچک و اصناف است، حجم 
عظیم این قانون گریزی و تضییع حقوق، خودش را 

بیشتر نشان می دهد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

کمبود بودجه مانع پرداخت حق مسکن کارگران شده است؟

کارگران معطل صد هزار تومان حق مسکن 
هفت ماه قانون گریزی برای صد هزار تومان

افزایش ۵ تا ۱۰ میلیونی قیمت خودرو

وزارت صمت هنوز جزئیات واردات را اعلام نکرده است

افزایش قیمت دارو همچنان ادامه دارد

کاهش ۱۰ درصدی مصرف دارو در کشور

یک کارشناس حوزه کار، ایده ساخت مسکن اجاره ای برای کارگران 
را در کوتاه مدت موثر دانست اما گفت جامعه کارگری به مسکن نیاز 
دارد و کارگر ترجیح می دهد خودش صاحب خانه شود حتی اگر خانه 
کوچک باشد.ناصر چمنی درباره حل مشکل مسکن کارگران از طریق 
خانه های اجاره ای اظهار کرد: در بحث حل مشکل مسکن خانوارهای 
کارگری در سنوات گذشته طرح های متعددی مثل مسکن امید و 
مسکن کارگری ارائه شــد و حتی تفاهم نامه هایی با وزارت کار و راه 
و شهرسازی به امضا رسید. در ابتدا عنوان می شد که اگر این طرح ها 
به جریان بیفتد، کارگران خانه دار می شوند ولی هیچ کدام به نتیجه 
نرسید. وی افزود: در بحث ساخت مسکن معتقدم که دولتها هیچگاه 
موفق نبودند چون موضوع ساخت و تولید مسکن را از ابتدای کار به 
دست نگرفتند، در حالی که طرح های مسکن زمانی نتیجه بخش است 

که بتوان آن ها را عملیاتی کرد.
این کارشناس حوزه کار ادامه داد: در کشورهای پیشرفته مثل آلمان 
و حتی کره، مسکن در اختیار شهرداری هاست و دست سوداگران 
مسکن نیفتاده است.خانه ها به شــکل اجاره توسط شهرداری در 
اختیار افراد قرار داده می شود و اگر کســی ۱۰ درصد آورده خانه را 

تامین کند، وام بدون بهره با اقســاط بلند به او پرداخت می شود که 
بتواند تسویه کند.

چمنی با بیان اینکه در شرایط حاضر کارگران بیش از ۵۰ درصد درآمد 
خود را صرف اجاره بهای مسکن می کنند، افزود: اگر دولت های قبل 
پروژه های نیمه تمام را به نتیجه می رساندند، امروز وضعیت مسکن ما 
چنین نبود. متاسفانه دولتها حاضر نیستند طرح های قبل را اجرا کنند 
و عدم مدیریت باعث شده عده ای از این مسأله سوءاستفاده کنند و 

بازار مسکن را به هم بریزند.
وی تصریح کرد: اگر دولت خانه هایی را بسازد و به صورت اجاره ای و 
با هزینه کمتر در اختیار کارگران بگذارد، کمک خوبی به حل مشکل 
مسکن کارگران است. این کارشناس حوزه کار در پایان گفت: ساخت 
مسکن اجاره ای برای کارگران به شکل مقطعی و موقتی خوب است، 
به شرطی که درست مدیریت شود و رانت خواری و دلالی در آن نباشد 
ولی جامعه کارگری به مسکن نیاز دارد و کارگر ترجیح می دهد صاحب 
خانه شود و خانه متعلق به خودش باشد، حتی اگر خانه کوچک باشد 
تا اینکه مجبور شود از خانه اجاره ای استفاده کند و هر سال با معضل 

افزایش اجاره بها مواجه شود.

علی لشــکری گفت: صادرات کفش در 
کشور طی ۵ ماه نخست امسال از نظر 
وزنی ۱۲ درصد و از نظر ارزشی ۵ درصد 

افزایش داشته است.
عضو هیئت مدیره جامعه صنعت کفش 
ایران گفت: از آغاز فروردین تا پایان مرداد 
ماه ۱۴ هزار و ۳۵۵ تن کفش به ارزش ۳۳ 
میلیون دلار صادر شده است که نسبت 
به گذشته رو به بهبود است، اما این بدین 
معنا نیســت که تولیدکنندگانی که در 
کشور صادرات انجام می دهند، با چالش 

رو به رو نیستند.
علی لشــکری افــزود: تولیدکنندگان 
کفش در کشور مجبورند با دلار صادراتی 
مواد اولیه وارد کنند یــا این دلار را در 
سامانه نیما بفروشند. شکاف بین دلار 
حاصل از ارز صــادرات و دلار نیمایی از 

جمله عواملی است که سرعت افزایش 
صادرات را گرفته است. اگر این موضوع 
بین بانک مرکزی و وزارت صمت حل و 
فصل شود، شاهد جهش خیلی بیشتری 

در این حوزه خواهیم بود.
عضو هیئت مدیره جامعه صنعت کفش 
ایــران در برنامه روی خط بــازار رادیو 
اقتصاد یادآور شــد: بر اســاس آخرین 
آمارها ســهم صادرات کفش ایران به 
عراق در ۵ ماه نخســت امســال به ۵۲ 
درصد کاهش یافته و ترکیه و چین به 
دلیل همین نگاهی که به آن اشاره شد، 
توانسته اند بقیه ســهم بازار عراق را که 
یک بازار بسیار بزرگ اســت، از ایران 
بگیرند. برای مثال یک زمانی بین ۶۰ تا 
7۰ درصد کفش ایران به بازارهای عراق 

صادر می شد.

افزایش صادرات کفش ایرانیمسکن اجاره ای کارگران مقطعی و موقتی خوب است
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.comيا تماس با تلفن 88253428 صداي 

خود را به گوش مسئولان برسانيد. 

نامه به سردبير

 ضعف هايي كه بورس كالا بايد پاسخگوي آنها باشد
 سيد حامد حسيني، كارشناس اقتصاد انرژي 

 با توجه به اينكه بورس كالا نهادي نســبتا نوپا در كشور است، بايد نقاط ضعف اين 
سازمان توسط كارشناسان تبيين و اين ضعف ها اصلاح شود. پيش از اين هم ذكر شده 
است كه كاركرد اصلي بورس ايجاد شفافيت در معاملات و فراهم آوردن فرصت هاي 
برابر براي خريداران و تسهيل مبادلات اســت. در اين خصوص چند مانع و مشكل 
برشمرده مي شود و اميد است كه مســئولان بورس كالا به اين نكات توجه كرده و 
پاسخگوي نقدهاي سازنده باشند. نخست آنكه باوجود معامله كالاي قير در بورس، 
اين قيمت ها مرجع بازار نيستند و كارشناسان محترم هم بر اين امر صحه  گذاشته اند.

 درواقع هيچ يــك از صادركنندگان قيمت هاي عرضه شــده در بورس را 
به عنوان مرجع قيمت براي ارائه پيش فاكتور يا فاكتور به مشــتريان خود 
درنظر نمي گيرند كه اين نكته مهم ترين ضعف بورس درباره قير به شــمار 

مي آيد.
 اگر كسي بخواهد اين قيمت ها را مبناي عمل صادرات خود قرار دهد حتي 

قادر به صدور يك تن محصول نيز نخواهد بود. 
به عنوان نمونه در ۱۰ روز گذشته درحالي كه قير توليدي يكي از شركت ها 
در بورس با قيمت 2۰4 دلار مبادلاتي كه هر كيلو بيش از ۶3۰ هزار تومان 
تمام مي شود، معامله شده )بدون احتســاب ۹ درصد ارزش افزوده( اما در 
خارج از بورس قيمت هايي در حدود 5۶۰ هزار تومان به ازاي هر كيلو مورد 
معامله قرار مي گيرد لذا مجددا تاكيد مي شــود قيمت هاي بورس مبنا و 
مرجع براي صادركنندگان نيستند و توافقات خارج از بورس ملاك عمل 
قرار مي گيرند درحالي كه وقتي بورس تشكيل مي شود، تمامي مذاكرات 
و توافقات بايد شفاف و در محدوده بورس باشــد مگر آنكه بورس خود را 
 متولي در اين زمينه نداند كه در اين صورت عملا از نقش اصلي خود خارج

 شده است. 
دوم، بورس به عنــوان نقطه آغازيــن معامله محصول قيــر بايد با كمك 
ســاير نهادها و حتي تشــكل هاي خصوصــي طراح فرايندي باشــد كه 
 سوءاستفاده و عدم شفافيت از لحظه عرضه تا خروج محصول از مرز وجود

 نداشته باشد. 
حال خوب است اين فرايند مجددا طراحي شود تا معلوم شود كه آيا چنين 
كاركردي حاصل مي شــود يا خير. درواقع وظيفه بورس و ماموريت آن را 
نمي توان به يك دقيقه معامله كالا تنزل داد بلكه فرايندهاي قبل و بعد از 

آن نيز بايد تحت نظارت باشند. 
برای كساني كه ادعاي حمايت از بورس دارند، اتفاقا نقطه ورود به موضوع 
و تقويت بورس همين جاست و بايد از طريق افزايش حوزه نظارت و عمل 

بورس به اين مهم دست يافت. 
كــدام نهــاد بهتــر و واجــد صلاحيت تــر از بــورس بــراي نظــارت 
بــر بــازار محصــول از مرحلــه اول تــا آخــر اســت؟ مســلما 
 اين جاســت كه تفــاوت ميــان حمايــت واقعــي و صوري مشــخص 

خواهد شد.
 اگر چنين نظارتي از مرحله الف تا ي اعمال شــود، ديگر برخي سوالات و 
شائبه ها براي فعاليت بازار پيش نمي آيد، از قبيل اينكه وقتي وجه معاملات 
به حساب خارج از كشور عرضه كنندگان واريز مي شود، چه نظارتي روي 

آن وجود دارد؟
 مگر موضوع فساد ضمانتنامه  ها و توقيف محموله ها در زمان عرضه قير در 
بورس پيش نيامد و بورس چه ابزار و ســازوكاري براي جلوگيري از چنين 

اتفاقاتي دارد؟ 
چرا ســازوكاري بــراي پرداخت ماليــات ارزش افــزوده بــه بورس و 
آزادسازي آن پس از صدور قطعي از طرف ســازمان امور مالياتي طراحي 
نشــده تا فرصت هاي برابر بــراي خريداران فراهم شــود و شــائبه عدم 
 پرداخت ماليــات ارزش افزوده توســط بخشــي از خريــداران مطرح

 نشود؟ 
همچنيــن چگونه اســت كه مرجــع معامــلات از طريق بورس اســت 
و قاعدتا مجوزهاي صادراتي بايد از اين مســير صادر شــود امــا در بازار 
قير مجوزهاي صادراتــي به طور آزاد بــه فروش مي رســند و كدام نهاد 
مسئول كنترل چنين وضعيتي اســت؟ چرا باوجود اجرايي شدن برجام 
 و رفــع تحريم ها  ســازوكار معاملات متناســب با آن تغيير پيــدا نكرده 

است؟
 چرا همانند بورس اوراق بهادار كه معاملات چرخشــي و صوري را مجاز 
نمي شــمارد، نهاد ناظر بازار در اين خصوص تاكنون اقدامي انجام نداده  
است؟ و سوالات ديگر ... . با توجه به اينكه نگارنده جزو معدود كارشناسان 
و فعالان بازار قير است كه بيش از ۱3 ســال سابقه حضور در بورس اوراق 
بهادار، بورس كالا و بازار آتي را دارد، مســلما بيــش از غالب فعالان قير 
 با اين نهاد آشــنا بوده و وجود آن را ضروري مي داند و ســعي در تقويت

 آن دارد.
 انتقاد به معناي حذف نيســت و متاســفانه برخي از دســت اندركاران 
با فرافكني به جــاي اصلاح رويه هــا و فرايندها، كوچك تريــن انتقادي 
را به رانت خــواران و مفســدان مرتبــط مي ســازند تا از پاســخگويي 
 شــفاف و اقــدام مناســب جهــت تغييــر و اصــلاح وضعيــت فعلي

 امتناع ورزند.
 در پايان مجددا چنــد نكته جهت تاكيــد و اصلاح يادآوري مي شــود؛ 
نخســت در بازار قير قيمت هاي بورس بــا قيمت هاي خــارج از بورس 
تفاوت دارد و اين بســيار عجيب اســت كه قيمت هاي خــارج از بورس 
 پايين تــر از قيمت هاي بورس اســت درحالي كــه مبدا عرضــه اوليه،

 بورس كالاست. 
دوم اگر بورس به عنوان مرجع و مجراي عرضه تعيين شــده اســت، كليه 
معاملات خارج از بورس بايد محدود شود و تمامي خريداران بايد فقط از 
طريق بورس قادر به خريد و دريافت مجوز صادراتي باشند و فروش مجدد 

آن نيز بايد محدود شود يا در تعامل با اتحاديه مربوطه  انجام شود. 
ســوم كليه وجوه مي تواند بــه حســاب هاي كارگزاران و بــورس واريز 
شــود و ســپس به عرضه كنندگان انتقال يابد و عرضه كننــدگان نبايد 
 شــرايط پرداخت و عرضه را تعيين كننــد بلكه بورس بايد ايــن اقدام را

 انجام دهد. 
چهارم عرضه محصولات با دو نرخ آزاد و مبادله اي مي تواند يكسان شود و 
تمام محصولات با يك نرخ )كه نرخ آزاد كانون صرافان پيشنهاد مي شود( 

عرضه شوند. 

يادداشت

معرفي تكنيك چهارگوش 
براي تحليل راهبردي

شما يك سازمان هستيد كه مي خواهيد رقباي 
خود را تحليل كنيد. يا يك كشــور هستيد كه 
مي خواهيد با برخي كشورهاي منطقه به رقابت 
برخيزيد يا يك انســان هستيد كه مي خواهيد 
براي يك موقعيت يكتا بــا چند رقيب به رقابت 
بپردازيد. از چه تكنيكي براي تحليل رقبا استفاده 
مي كنيد؟تكنيك SWOT مي تواند براي افراد 
يا ســازمان ها يا كشورها مناســب باشد اما در 
تحليل رقبا ضعيف عمل مي كند و حرفي براي 
گفتن ندارد. تكنيك چهارگوش مي تواند براي 

ما مفيد باشد. 
 پيشران ها

 در اين گوشه ما تحليل مي كنيم كه چه مسائلي 
ممكن اســت باعث تحرك ويژه رقيب ما شود؟ 
الزامات بيروني؟ فرهنگ ســازماني؟ جاه طلبي 
مديريتي، اهداف مالي؟ تحليل اهداف رقبا كمك 
مي كند به درك اينكه آيا رقبا از عملكرد و جايگاه 

بازار خود راضي هستند يا نه؟ 
مفروضات مديريتي و راهبردي

 برداشت و فرضياتي كه رقبا در رابطه با خودشان، 
صنعت و رقبا دارند، مي تواند تصميمات استراتژيك 
آنها را تحت تاثير قرار دهد. تحليل اين فرضيات 
مي توانــد در شناســايي تمايــلات و خلأهاي 

فعاليت شان كمك كند. 
 استراتژي 

استراتژي شركت مشــخص مي كند كه يك رقيب 
چگونه در بازار رقابت مي كند اما ممكن است تفاوتي 
بين استراتژي اعلام شده  و استراتژي واقعي باشد. 
در جايي كه استراتژي فعلي بازدهي مناسبي دارد 
و نتايج رضايت بخش است، منطقي است كه فرض 
كنيم سازمان با همان شيوه فعلي به رقابت در بازار 
ادامه دهد. پــس براي تحليل رقبا ضروري اســت 
بدانيم كه چه چيزي پيشــران و انگيزه بخش آنان 
است؟ استراتژي فعلي واقعي شان چيست؟ مبتني 
بر چه فرضياتي تحليل و تصميم گيري مي كنند؟ 
 و قابليت هاي آنان كدام اســت؟ بديــن صورت از 
چهار گوش به رقباي خود نگاه كرده ايم و يك ارزيابي 

همه جانبه از آنان خواهيم داشت. 
منبع : شبكه استراتژيست

استراتژيست مهارت هاي ارتباطي 

مهارت در ســخنوري و بيان 
خوب، يكي ديگر از مهارت هاي 

يك مدير موثر است.
 شما با استفاده از اين مهارت 
مي توانيد به خوبي مســائل 
را بــراي كاركنان تان توضيح 
و خواســته هاي خود را بيان 
كنيد و آنها را بــا خود همراه  
ســازيد، همچنين با استفاده 
از ايــن مهــارت مي توانيد 
ارتباطــات قــوي و خوبي با 
 مشتريان و مديران ارشد خود
 داشته باشــيد. براي كسب 

اين مهارت نياز به بداهه گويي 
داريد، براي اينكه بتوانيد مدير 
بداهه پرداز قــوي و موفقي 
باشــيد، ضروري اســت كه 
مطالعات زيادي در زمينه هاي 
مختلــف داشــته باشــيد، 
كتاب هاي زيــادي در زمينه 
ادبيات مطالعه كنيد تا بتوانيد 
در ميان كلام تان به راحتي مثال 
بياوريد يا حتي يك بيت شعر 
متناسب با گفته هاي تان به زبان 
بياوريد تا اثرگذاري كلام تان 
چند برابر شــود. بــا ادبيات 

جهان بيگانه نباشــيد، سعي 
كنيد در ســبك هاي مختلف 
از نويسنده هاي مشهور اثري 
خوانده باشيد يا حداقل اثرات 

برتر جهان را بدانيد.
 بــه ســخنراني هاي مختلف 
گوش دهيد و به نحوه بيان آنها 
خوب دقت كنيد. اين مهارت 
از آن دســته مهارت هايــي 
اســت كه در جريان آموزش، 
 تمرين و كسب تجربه حاصل

 مي شود. 
@acticalManagement

سخنوري را ياد بگيريد

تا به حال به فكــر تغييراتي در زندگي تان افتاده ايــد كه پس از آن 
بپرسيد خب حالا چگونه پولدار شويم؟ بحث از بيشتر پول درآوردن 
و افزايش دارايي تان كه مي شود، بعضي وقت ها مهم ترين كاري كه 
مي شود كرد، اين است كه عادت هاي اصلي را تثبيت كنيد و تغييرات 

كوچكي در سبك زندگي بدهيد. 
تي. هارو اكر در كتابش اســرار ذهن ميلياردرها تاكيد مي كند كه 
»موفقيت مهارتي آموختني اســت. اگر مي خواهيــد يك گلف باز 
فوق العاده شــويد، مي توانيد چگونگي انجــام آن را ياد بگيريد. اگر 
مي خواهيد يك نوازنده پيانو فوق العاده شــويد، مي توانيد چگونگي 
انجام آن را ياد بگيريد. اگر مي خواهيد ثروتمند شــويد، مي توانيد 

چگونگي انجام آن را ياد بگيريد.«
اگر مي خواهيد به اين ســوال كه چگونه پولدار شويم پاسخ خوبي 
بدهيد و ياد بگيريد چگونه ثروتمند شويد- چگونه پول در بياوريد و 
چگونه ثروت تان را افزايش دهيد و آن را خوب تحت كنترل بگيريد- 

اين ۶ تغيير در سبك زندگي را در نظر داشته باشيد: 

۱. با آدم هايي بگرديد كه مورد تحسين تان هستند
آندرو كارنيج كه از هيچ شروع كرد و ثروتمندترين مرد كشورش شد، 

تمام ثروتش را به يك اصل نسبت مي دهد: مغز متفكر. 
 ايده او اين اســت كه دور خــودت را از آدم هاي با اســتعدادي كه

 هم بينش شما هســتند، پر كنيد چون چند ذهن خلاق و باهوش 
اساسا از يك مغز قدرتمندتر است. 

به علاوه ما شبيه آدم هايي مي شويم كه با آنها ارتباط داريم و همين 
دليل است كه ثروتمندان دوست دارند با كساني كه ثروتمند هستند، 

ارتباط داشته باشند. 
ميلياردر خودساخته استيو سيه بولد مي گويد: »در اكثر موارد، ثروت 
خالص تان بازتاب سطح دوستان نزديك تان است. در كنار آدم هايي 
بودن كه از شما ثروتمندتر هســتند، اين پتانسيل را در پي دارد كه 
مي توانيد فكرتان را گسترش داده و درآمدتان را به سرعت افزايش 
دهيد. واقعيت اين اســت كه درباره پول ثروتمندان متفاوت از قشر 
متوسط فكر مي كنند و در جوار آنها بودن چيزهاي فراواني را مي تواند 

نصيب مان كند.«

۲. يك شغل پاره وقت بگيريد
اگر مي خواهيد بيشــتر پول دربياوريد، يك 

راه حل ساده آن  است كه بيشتر كار 

كنيد- و شما وقتي شغل دوم داشته باشيد از اينكه اضافه كاري كنيد 
بيشتر پول به دست خواهيد آورد. 

شما خواهيد توانســت مجموعه مهارت هاي تان را با كار كردن در 
زمينه اي متفاوت، فكر كــردن درباره كار در يــك بافت اجتماعي 
متفاوت و گســترش شــبكه ارتباطي تان افزايش دهيــد. به علاوه 
اين فرصتي فوق العاده اســت براي پــول درآوردن از يكي از علايق 
خاص تان- مثل عكاسي، موسيقي، تدريس خصوصي، يا مربيگري- يا 

اشتياق تان را به يك كار كمكي تبديل كنيد. 
كارهاي پردرآمدي را كه مي توانيد به صورت جانبي انجام دهيد، چك 
كنيد و درباره چگونگي شروع يك كار كمكي نوشته هاي خانمي را 
بخوانيد كه نزديك به 4۰۰۰ دلار به صــورت جانبي در ماه درآمد 

كسب كرده بود. 

۳. مدام سرتان توي كتاب باشد
آدم هاي ثروتمند بيشتر ترجيح مي دهند آموزش ببينند تا سرگرم 
شوند. اگر مي خواهيد مثل آنها بشويد، دست به كار شويد و شيرجه 
بزنيد توي كتاب هاي مربوط به سرمايه گذاري يا تامين مالي شخصي، 

يا از زندگي نامه يك شخص موفق نكاتي را الگوبرداري كنيد. 
سيه بولد مي نويسد: »برويد خانه يك آدم پولدار و نخستين چيزي كه 
خواهيد ديد يك كتابخانه بزرگ پر از كتاب است كه او براي آموزش 

خودش در زمينه موفق تر شدن از آنها استفاده كرده است.«
مثلا ميلياردر، وارن بافيت را در نظر بگيريد كه تخمين مي زند حدود 

8۰ درصد از وقتش را به مطالعه اختصاص مي دهد. 
درحالي كه ثروتمندان لزوما براي پولدار شدن خيلي به تحصيلات 
رســمي بهايي نمي دهند- بســياري از بزرگ ترين آدم هاي موفق 
تحصيلات رســمي كمي دارند- آنها قدر قدرت يادگيري را سال ها 

پس از اتمام دانشكده مي دانند.
 

۴. خودتان را به انجام كارهايي كه دوست نداريد، عادت 
بدهيد

اگر مي خواهيد ثروت اندوزي كنيد، موفق باشيد، يا در زندگي پيش 
بيفتيد، بايد خودتان را به بلاتكليفي و زحمت عادت بدهيد. 

آدم هاي ثروتمند به گونه اي 
خاص، راحتي را در بلاتكليفي مي يابند. سيه بولد مي نويسد: 
»راحتي جسمي، روان شناختي و عاطفي هدف اصلي نگرش 
قشر متوسط جامعه است. متفكران جهاني از همان اول مي آموزند 
كه ميلياردر شدن آسان نيســت و نياز به راحت بودن مي تواند 

مخرب باشد. آنها مي آموزند كه وقتي در يك حالت بلاتكليفي پيش 
مي روند احساس راحتي كنند.«

اگر مي خواهيد ثروتمند شــويد بايد با احســاس نا راحتي مشكلي 
نداشته باشيد. اگر مشكل داريد، ياد بگيريد چگونه مشكل نداشته 
باشيد، سيه بولد مي نويسد: »آدم هاي بزرگ مي دانند براي ثروتمند 
شدن بايد بهايي پرداخت ولي اگر از گذراندن درد و رنج هاي موقت 
آزرده خاطر نشــوند، مي توانند براي باقي عمر از ثروت فراوان شان 
بهره ببرند.«كاربســتن اين نگرش را از امروز با يكي از راهكارهاي 
پيشنهادي سيه بولد شروع كنيد: »فهرستي تهيه كنيد از 5 كاري كه 
بايد امروز انجام بدهيد و ناراحت كننده هســتند ولي به شما كمك 

مي كنند اندوخته مالي  خود را درست كنيد.«

۵. پول تان را به يك حساب پس انداز با سود بالا انتقال 
دهيد

احتمال دارد پولي كه در حساب پس اندازتان خوابانده ايد به ميزان 
ناچيزي افزايش پيــدا مي كند. اين به  دليل آن اســت كه اكثر ما از 
بانك هاي بزرگ اســتفاده مي كنيم كه نرخ بهره بسيار كمي حدود 

۰.۰۱ درصد مي دهند. 
 با اين نــرخ بهره، اگــر شــما ســرمايه ۱۰۰۰۰ دلاري را به مدت 
يك سال در حســاب پس انداز اصلي تان بخوابانيد، بهره خالص يك 
دلار را دريافت خواهيد كرد و تازه اين مبلغ پيش از كســر ماليات 
است. يك سپرده 5۰۰۰۰ دلاري بعد از يك سال فقط 5 دلار بهره 

خواهد داشت. 
ولي اگر از يك حســاب پس انداز با بهره بــالا در يك بانك 
داخلي اســتفاده مي كنيد، به لطف نرخ بهره يك درصد، 
ســپرده ۱۰۰۰۰ دلاري تان در طول سال ۱۰۰ دلار 
بهره خواهــد داشــت و 5۰۰۰۰ دلار ،5۰۰ دلار. 
حســاب هاي پس انداز با نرخ ســود بيشتر- 
بيشــترين نرخ موجود ۱.25 درصد است- 
حتي بهره بيشتري به شما خواهند رساند. 

قبول، استفاده از يك حســاب پس انداز با 
بهره بالا قرار نيست ثروت بادآورده براي تان 
به ارمغان بياورد يا يك ساله شــما را ثروتمند 
كند ولي اين روشي آســان براي بيشتر درآوردن از 
پولي  است كه به نحو ديگري از آن استفاده نمي شود. اگر 
مي خواهيد براي شروع كسب بهره هاي بيشــتر، از بانك هاي 
مرســوم به يك بانك برخط برويد، بيشــتر درباره حساب هاي 
پس انداز با بهره بــالا مطالعه كنيد و فهرســت گزينه هاي بانكي 

مگنيفاي ماني را بررسي كنيد. 

۶. زودتر از خواب بيدار شويد
مي گويند سحرخيز باش تا كامروا شوي و ممكن است پشت اين گفته 

حقيقتي نهفته باشد. 
سحرخيزان از طريق پاســخ دادن ايميل ها، ورزش كردن، مراقبه 
كردن، يا مطالعه، پيش از آنكه بسياري از ما حتي ساعت زنگدارمان 
را خاموش كرده باشيم، از همه پيشــي مي گيرند و به همين جهت 

شادتر و سالم تر هستند. 
بعضــي از قدرتمندترين و موفق ترين آدم ها قــدر هر صدايي را كه 
بيدارشان مي كند مي دانند، اگر اين كار براي آنها جواب داده است، 

براي شما هم مي تواند جواب بدهد. 

چگونه پولــدار شويم؟
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حسين ساساني در گفتگو با »کسب وکار« بررسي کرد

نياز بنگاه ها  به الگوي تعالي سازماني

روند پرشتاب تحولات اقتصادي، 
اجتماعي و تكنولوژي چه در 
ســطح ملي و چه در سطح 
بين المللي منجــر به ايجاد 
بی ثباتی در ســازمان ها شــده و اين موضوع در 
كنار عدم توانمنــدي ســازمان ها در هماهنگي 
با اين تحولات، بســياري از ســازمان هاي بزرگ 
جهاني را در خطر نابــودي و اضمحلال قرار داده 

است. به همين دليل يكي از مهم ترين چالش هاي 
مديريتي كنونی در سازمان ها، رسيدن به پايداري 

ســازماني و ســپس حركت متوازن به سمت 
بهبود و تعالي است كه به اعتقاد كارشناسان 
و طبق بررسي هاي كارشناسي، الگو و مدل 
مشــخصي را می طلبد. بر همين اساس در 

گفتگويي با دكتر حســين ساســاني به مهم ترين آنها اشاره 
مي كنيم.

چند سال از عمر مدل 
تعالي ســازماني در 

مي گذرد  كشــور 
مهم تريــن  و 

ي  لش هــا چا
ســازماني از 

شــما  نظر 
چيست؟

ن  و بــد
شــك 

ملي  تعالي ســازماني كه 15 سال مدل 
از عمــــر آن در كشورمان مي گذرد، گام هاي موثر و استواري 
را در ارتقـــــاي مديريت ســازمان هاي ايراني داشــته و روند 
صعودي نتايج و امتيازهاي كســب شــده در ايــن مدت خود 
مبين اين نكته اســت اما بــراي اينكه رويكردهــاي اين مدل 
در سازمان ها بيشــتر نهادينه شــود و ســازمان ها قادر باشند 
در اســتقرار آن موفق تر عمل كنند، بايد مدل تعالي ســازماني 
بتوانــد از دو زاويه متفــاوت بــه ارزيابي عملكرد ســازمان ها 
بپــردازد و آنها را در تعريــف و تدوين برنامه هــاي بهبود ياري 
دهد. نگاه اول، نگاهي از بالا به درون ســازمان اســت كه از آن 
به عنــوان چالش هــاي درون بنگاهي ياد مي كنــم و نگاه دوم، 
نگاه به محيط ســازمان اســت كه به عنوان چالش هاي فضاي 
 كســب و كار يا عوامل چالش برانگيز برون بنگاهي مورد توجه 

قرار مي گيرد. 

چالش هاي موجود ســازماني نتيجه چــه نوع عواملي 
هستند؟

اين دو چالش به عنوان اصلي ترين چالــش موجود در مديريت 
سازمان هاي كشــور و همچنين موانع نوآوري است كه بيش از 
پيش نيازمند توجه و يافتن راهكارهاي مناســب است. چالش 
اول را بايد در درون ســازمان ها جســتجو كرد و آن، بی توجهی 
 Corporate( بــه موضــوع مباحــث حاكميــت شــركتي
Governance( در هدايــت بنگاه هاي اقتصــادي در جهت 
تقويت زنجيره توليد ارزش سازمان هاست و دومي عامل بيروني 
اســت كه به مولفه هاي خارج از ســازمان ارتباط پيدا مي كند. 
در چالش درون ســازماني به عوامل زيربنــاي توليد ارزش در 
چارچوب حاكميت شــركتي كه اصلي ترين مولفه آن توجه به 
دارايي هاي نامشهود است، كمتر توجه مي شود و در برنامه ريزي 
و سازماندهي نزد راهبران و مديران از جايگاه مناسبي برخوردار 
نيســت. آنچه مدل ملي بايد در اين دو حوزه انجــام دهد، اين 
است كه ارزيابي هاي ســطحي را به ارزيابي هاي عميق تبديل 
كند. اگر ارزيابي ها فقط به رعايت چارچــوب مدل اكتفا كنند، 
بهبودها هم ســطحي خواهد بود اما اگر بهبودها عميق شــود، 
يعني لايه هاي دروني سازمان و باورهاي راهبران مورد ارزيابي 
قرار گيرد، آن وقت تعالي ســازماني افزايش مي يابد و در مقابل 
بحران هاي جهاني، واكنش سريع و در عين حال هوشمند نشان 

داده مي شود. 
ارزيابي عميق يعني اينكه مشخص شود آيا در ايجاد ارزش بيشتر، 
دارايي هاي نامشهود با چشم انداز و استراتژي سازمان هماهنگ 
و يكپارچه هستند؟ صرف نوشــتن چشم انداز و استراتژي بدون 
باور به آن، تحولي در ســازمان ها ايجاد نمي كند و ارزياب ها بايد 
روش هايي را به كار گيرند تــا اطمينان حصــول كنند كه باور 

مديــران و راهبران 
به رويكرد تعالي سازماني 

وجود دارد و در آن راســتا حركت 
مي كنند. آن وقت مي توانيم شاهد افزايش 
تعالي سازماني باشيم كه متاسفانه فعلا كمتر 

اينگونه به موضوع تعالي سازماني پرداخته مي شود. 
عدم ســازماندهي مناســب براي ايجاد دارايي هاي 
نامشهود ريشــه در باورها، انديشه ها، رويكرد ها و 
قابليت هاي راهبري و مديريتي سازمان هاســت. 
راهبــران و مديــران بنگاه هاي اقتصــادي تلاش 
مي كنند شيوه هايي كه در گذشته موفقيتي را به بار داشته، براي 
حل مسائل امروز و فردا به كار گيرند، در حالي كه مسائل امروز با 
مسائل ديروز تفاوت هاي زيادي پيدا كرده است و همين امر مانع 
بزرگي در ارتقای توانمندي هاي مديران و راهبران سازمان ها ست 
كه بدون شك اگر آنها توانمند نشوند، حركت پايدار و استوار براي 
متعالي شدن در بنگاه ها حاصل نمي شود و وظيفه تعالي سازماني 
برجسته كردن اين نگرش است. اگر اينچنين باشد، آن وقت سهم 

بنگاه ها از تعالي سازماني و GDP كشور بالا مي رود. 
عامل دوم كه عامل برون سازماني است، به شرايط و مشخصه هاي 
فضايي برمی گردد كه ســازمان ها در آن فعاليــت مي كنند. هر 
ســازماني براي اينكه بتواند از رشد و توســعه پايدار برخوردار 
باشد، بايد بسترهاي لازم براي فعاليت را داشته باشد. شاخص ها 
و مــــولفه هاي كسب و كار كه در كليه مدل هاي تعيين درجه 
آزادي اقتصادي مطرح اســت، تقريبا شــبيه به هــم بوده و هر 
كدام بــه نوعي رتبه بندي فضــاي كســب و كار را اندازه گيري 
مي كند. طبيعي است كه اگر در مولفه هاي كسب و كار از قبيل 
آزادي ســرمايه گذاري، ميزان تصدي گري دولت، بوروكراسي، 
سياســت هاي پولي و مالي و غيره شــرايط نامناســبي حاكم 
باشــد، حركت رو به جلو، كند يا متوقف مي شــود و متاسفانه 
اين شــرايط در كشور ما براي ســازمان ها جاري است. بنابراين 
تعالي سازماني با در نظر گرفتن اين موضوع بايستي راهكارهاي 
 برون رفت را شناســايي و در پياده كردن آن در ســطح كشــور 

مشاركت كند. 
براي هــر كــدام از ايــن دو چالشــي كــه مطرح شــد، بايد 
بتوان راهكار يــا راهكارهاي اساســي و زيربنايــي را يافت. در 
ساير كشورها و ســازمان هاي پيشــرو، راهكارهايي را يافته اند 
و آن را اجــرا مي كننــد. بنابرايــن يافتن راهكار يــك مرحله 
 اســت و مرحله بعــدي اجــرا و پياده درســت و مناســب آن

 راهكار است.
 

سازمان هاي پيشرو چه اصول و استراتژي اي 
دارند؟

سازمان هاي پيشرو در دنيا درباره توجه به حاكـميت 
شركتي, نحوه ايجاد ارزش در ســازمان ها، توجه به 
دارايي هاي نامشهود و بهبود مدل هاي ذهني راهبران 

و مديران، پنج اصل را به كار گرفته اند كه همين اصول 
امــروزه به اصول سازمان هاي اســتراتژي محور 

معروف است. اين اصول به دليل عموميت 
داشتن در سازمان هاي مختلف و 

پرداختن به مسائل ريشه اي و 
محوري، در اغلب بنگاه هاي 
اقتصادي موفق جهان مورد 
توجه قرار گرفتــه و ما نيز 

مي توانيم بــا در نظر گرفتن 
مباني فرهنگي و ارزشــي حاكم بر سازمان هاي 
كشور، از آنها استفاده كنيم. اصــل يك مي گويد كه موج تغيير را 
در سازمان ها از طريق راهبران به حركت درآوريد، معني اين اصل 
و عبارت را مي توان اينگونه خلاصه كرد كه هر سازماني بايد در 
ساختار و سازماندهي خود از توانمندي هاي اعضاي هيات مديره 
به صورت اثربخش بهره مند شود و آنان حضوري فعال در عرصه 
راهبري سازمان داشته باشند. به عبارت ديگر مديريت تغيير در 
هر سازماني بايد از طريق راهبران و مديران ارشد هدايت شود. 
تعهد عملي راهبران و مديران ارشد به تغيير، شفاف كردن برنامه 
تغيير، درگير شدن راهبران، شفاف كردن چشم انداز و استراتژي، 
به كارگيري روش ها و چارچوب هاي حاكميت شركتي به عنوان 
روش جديد مديريتي از عواملي است كه مي تواند در به كارگيري 

اصل يك مفيد واقع شود. 
دومين اصل اين است كه استراتژي و چشم انداز هر سازماني بايد 
با به كارگيري نقشه اســتراتژي، كارت امتيازي متوازن، تعيين 
اهداف عملياتي و برنامه هاي اجرايي، واگذاري مســئوليت ها و 

مشخص كردن اختيارات به برنامه هاي عملياتي تبديل شود. 
اصل سوم در جهت همسو ســازي و ايجاد ســينرژي است كه 
بايد تمامي سطوح مختلف يك ســازمان در راستاي استراتژي 
همسو شود. تعريف و تعيين نقش حاكميت شركتي، همسويي 
واحدهاي سازماني با سازمان، همسويي شركاي بيروني و اعضاي 
هيات مديره با اســتراتژي مي تواند در موفقيت سازمان ها نقش 
مهمي را ايفا كند. اصل چهارم مي گويد كه حاكميت شــركتي 
مي تواند با به كارگيري رويكردهايي، عمل به اســتراتژي را كار 
هر روزه هر فرد كند. ايجاد آگاهي اســتراتژيك، تعيين اهداف 
فردي و همســويي اهداف هر فرد در سازمان با يكديگر و تعيين 
و توسعه قابليت ها مي تواند مشــكلات و موانع درون سازماني را 

از ميان بردارد. 
آخرين اصل اين اســت كــه در چارچوب حاكميت شــركتي، 
اســتراتژي بايد به يك فرايند مســتمر تبديل شــود. سيستم 
گزارش دهــي، جلســات بازنگــري اســتراتژيك، يكپارچگي 
اســتراتژي و بودجه، پيوند نيروي انساني و تكنولوژي اطلاعاتي 
با استراتژي و به اشــتراك گذاشتن دانش فردي و سازماني 
از مواردي هســتند كه توجه به آنها را اســتراتژي را 
به يــك فراينــد مســتمر تبديل مي كنــد. حال 
ســوال اين اســت كه آيا ارزيابان با ايــن رويكرد 
ســازمان ها را ارزيابي كرده و آنها را به اين مســير 
هدايت مي كنند؟ به نظر مي رســد اگر اين اتفاق 
 بيفتــد، آن وقت شــاهد تعالي به معنــاي واقعي 

خواهيم بود. 
اما براي چالش دوم كــه مربوط به فضاي 
كســب وكار و درجه آزادي اقتصادي 
به عنوان يك چالش محيطي و برون 
ســازماني اســت، نيازمنــد يافتن 
راهكارهــاي اساســي و داشــتن 
اراده قــوي بــراي پياده ســازي 
ايــن راهكارهاســت. بــراي 

بهبود فضاي كسب و كار ضروري اســت كه كليه ذي نفعان در 
حوزه كســب و كارهاي مختلــف به همــراه تصميم گيرندگان 
كلان اقتصادي دســت به دســت هم دهنــد و از راه هايي كه 
ســاير كشــورها رفته و نتيجه درخور گرفته اند، الگو گيرند و با 
تركيب اين الگوها و ويژگي هاي بومي و ملي، در راه دســتيابي 
به متعالي شــدن فضاي كســب و كار، گام هاي مســتحكمي 
برداشته شــود. نقش مدل ملي در ايجاد اين تفكر و جمع كردن 
 سازمان ها و تشــكل ها در جهت پرداختن به اين موضوع بسيار 

حائزاهميت است.
ايجاد آمادگي ســازمان ها بــراي رقابت در بازارهــاي جهاني و 
حتي بازارهــاي داخلي نيازمند شناســايي و تقويت مزيت هاي 
رقابتي است. ســازمان ها تا زماني كه شناخت صحيحي از خود 
و ويژگي هاي سازماني نداشــته باشــند، نمي توانند به تقويت 
مزيت هاي رقابتي خود بپردازند، چــرا كه نمي دانند چه مزيتي 
دارند تــا تمركز خود را در آن مزيت ها افزايش دهند. شــناخت 
از خود و برنامه ريزي براي آينده قابليتي اســت كه بايد عوامل 
و منابع ســازماني را بــراي آن به كار گيريم و بــا در نظر گرفتن 
چارچوب هاي حاكميتي شركتي، شــناخت خود را از سازمان 
افزايش دهيم. اين افزايش منجر مي شــود تا تمركز بيشــتري 
روي قابليت ها داشته باشيم و هر چقــــدر تمركز بيشتر باشد 
بهــــره مندي از آن قابليت ها براي توســعه سازمان بيـــشتر 
 مي شــود و افزايش توانايي ســازمان ها رقابت در بازارهاي ملي 

و بين المللي را مهيا مي كند. 

آيا تعالي سازماني در شناسايي و ارتقاي توانمندي هاي 
ســازمان هاي مورد ارزيابي تلاش و با سازمان ها در اين 

زمينه همكاري مي كند؟
 به نظر مي رسد كه مدل تعالي سازماني بايد تمركز بيشتري در 
اين رويكرد داشته باشد تا سهم بخش خصوصي و سازمان هاي 
دولتي در GDP كشــور افزايش يابد. اگر اين اتفاق نيفتد، بايد 
در عملكرد خودمــان در مدل ملي تجديدنظــر كنيم. زيربناي 
مدل تعالي بر شناسايي وضع موجود ســازمان ها و برنامه ريزي 
براي آينده است. شــاخص هايي كه در اين مدل مطرح مي شود 
ناخودآگاه ســازمان را بــه كمبودها و كاســتي هاي خود آگاه 
مي سازد و در بسياري از موارد جنبه يادگيري و بازآموزي دارد. 
هر چقدر شـــناخت ما از خودمان و توانمندي هاي مان بيشتر 
شود، به كارگيري مــنابع براي برنامه هاي آينده سهل تر خواهد 
بود و مدل تعالي ابزاري را در اختيار ســازمان ها قرار مي دهد تا 
خود را ارزيابي كنند، با استفاده از رويكرد بهينه كاوي، عملكرد 
خودشــان را با بهترين ها مقايســه كرده و در مرحله بعد نقشه 
راه شان را براي آينده ترسيم كنند، طبيعي است كه اين مدل با 
اين ويژگي مي تواند در متعالي كردن سازمان ها نقش برجسته اي 
ايفا كنــد. براي نهادينه شــدن اين رويكــرد در باورها و اذهان 
مديران و سازمان ها بايد راهكارهايي را شناسايي كند و در اختيار 
سازمان ها و مديران قرار دهد. در غير اين صورت سازمان ها كار 
خود را مي كنند و فقط براي دريافت مدل تعالي سازماني دست به 
كارهاي روبنايي مي زنند كه از يك طرف براي سازمان خودشان 
نتيجه اي نخواهد داشت و از طرف ديگر ارزش مدل ملي زير سوال 

خواهد رفت. 
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در حالي كه صنايع قند و شكر معتقدند احتكار برخي سودجويان عامل 
گراني شكر شده  است، قائم مقام وزير كشاورزي گفت: تاخير در واردات از 
سوي برخي واردكنندگان و كارخانه ها صورت گرفته و دستگاه هاي نظارتي 

بايد با محتكران برخورد كنند كه عامل گراني شكر شده اند. 
علي اكبر مهرفرد اظهار كرد: گرچه برخي تاخير ها در واردات شكر صورت 
گرفته اما تاخيرها آنقدر زياد نبوده كه اثر جدي روي بازار شكر داشته باشد 
اما برخي تاخيرات از سوي خود واردكنندگان و كارخانه هايي كه مسئوليت 
واردات داشته اند، اتفاق افتاده است، چرا كه آنها به موقع تكاليف خود را انجام 
نداده اند. وي افزود: هنگامي كه بحران در زمينه بازار شكر آغاز شد، يعني 

از دوازدهم تيرماه عرضه شكر از ســوي شركت بازرگاني دولتي و برخي 
شركت هاي ديگر مانند نيشكر به صورت پرحجم در بازار بورس آغاز شد و 

در حال حاضر عرضه به اندازه كافي در بازار صورت مي گيرد. 
وي با بيان اينكه قيمت بازار شكر هم اكنون رو به آرامش است، ادامه داد: به 
ميزاني كه شكر در بورس عرضه مي شود، به فروش نمي رسد. در واقع كمتر 
از عرضه شكر در بورس از سوي شركت بازرگاني دولتي و بخش خصوصي 
معامله صورت مي گيرد و قميت در حال حاضر براساس مصوبه كارگروه 

تنظيم بازار قيمت هر كيلوگرم شكر ۲۵۲۰ تومان است. 
مهرفرد گفت: از پنجم تا دهم شهريور ماه، شكر توليد داخل امسال در بازار 

عرضه مي شود و هم اكنون نيز بسياري از واردكنندگان محصولات خود 
را وارد كرده اند كه در اين ميان برخي ترخيص شده و برخي ديگر در حال 
ترخيص است و مي توان گفت بازار شكر رو به آرامش است و مشكلي در اين 
زمينه وجود ندارد. قائم مقام وزير جهاد كشاورزي تاكيد كرد: اگر شخص يا 
اشخاصي اقدام به احتكار شكر كرده اند، سازمان حمايت مصرف كنندگان 
و توليدكنندگان موظف به رسيدگي در اين زمينه و ارسال پرونده هاي 
محتكران به سازمان تعزيرات حكومتي است اما وزارت جهاد كشاورزي 
تنها مي تواند در حوزه تامين بازار اظهارنظر كند و ابزاري براي برخورد با 

محتكران ندارد اما آنها را به دستگاه هاي مسئول معرفي خواهد كرد. 

محتكران عامل گراني شكر

مديــركل دفتــر قرنطينه 
سازمان حفظ نباتات كشور 
با بيان اينكه امكان آلودگي 
عمدي ميوه هــاي قاچاق 
ورودي به كشور وجود دارد 
)اگروتروريسم( درخواست توزيع اين ميوه ها را در 

بين اقشار ضعيف جامعه غيرمنطقي دانست. 
به گزارش تسنيم، اكبر آهنگران درباره قاچاق ميوه 
به كشور و در واكنش به درخواست  توزيع اين ميوه ها 
در ميان اقشار آسيب پذير جامعه به خطرات مصرف 
اينگونه ميوه ها اشاره كرد و گفت: اگر كسي هست 
كه ادعا مي كند مي تواند سلامت ميوه قاچاق را تاييد 
كند، روش اين كار را بگويد ما هم ياد بگيريم، چرا كه 
اين ميوه ها علاوه بر امكان آلودگي سهوي به آفت 
و بيماري ها، امكان آلودگي عمدي )اگروتروريسم( 

را نيز دارند. 
مديركل دفتر قرنطينه سازمان حفظ نباتات كشور 
ادامه داد: امكان آلودگي عمــدي به بيماري هاي 
انساني )بيوتروريسم( در ميوه هاي قاچاق وجود دارد 
و قطعا آلودگي عمدي )چون عمدي است( به شكلي 

نيست كه با نمونه برداري امكان كشف آن باشد. 
وي تصريــح كــرد: اقشــار ضعيف جامعــه نيز 
انســان هســتند و حــق زندگــي دارنــد و بهتر 

 اســت از ايــن ميوه هــاي قاچــاق بــه ايشــان 
حاتم بخشي نشود. 

امكان قاچاق ميوه در كشور وجود ندارد
بنابراين گزارش، عيســي كلانتری، دبيركل خانه 
كشاورز و وزير سابق جهاد كشاورزي برخلاف اين 
امر معتقد است: امكان قاچاق ميوه در كشور وجود 
ندارد و اظهاراتي كه درباره قاچاق ميوه مي شــود، 
درست نيست. ميوه يا به صورت قانوني وارد كشور 

مي شــود يا از مجاري قانوني مي آيد. اگر از مجاري 
قانوني وارد شــود كه ديگر قاچاق نيست، چراكه 

عده اي پول مي گيرند و اجازه ورود مي دهند. 
وي مي افزايــد: هيچ ميــوه اي به صــورت قاچاق 
نمي تواند وارد كشور شود چون اگر به صورت قاچاق 
وارد شود، فاسد مي شود و از بين مي رود اما ميوه اي 
كه به صورت غيرقانوني وارد مي شــود، از مجاري 

قانوني است. 
كلانتري همچنين معتقد اســت كــه ميوه هاي 

قاچاق را بايد مصادره كرد و بــه صورت رايگان در 
اختيار اقشار آسيب پذير قرارداد. بنابراين گزارش، 
بيوتروريســم، تروريسمي شــامل انتشار عمدي 
عوامــل بيولوژيك مانند باكتري هــا، ويروس ها يا 
 سموم اســت كه حمله اگروتروريسمي نيز در اين 
رديف قرار دارد.  براساس تعريف پليس بين الملل، 
بيوتروريسم عبارت اســت از منتشر كردن عوامل 
بيولوژيكي يا سمي با هدف كشتن يا آسيب رساندن 
به انسان ها، حيوانات و گياهان با قصد و نيت قبلي 
و به منظور وحشت آفريني، تهديد و وادار ساختن 
يك دولت يا گروهــي از مردم به انجــام عملي يا 
 برآورده كردن خواســته اي سياســي يا اجتماعي 

انجام مي شود. 
شــايد آغــاز »تروريســم بيولوژيكــي« كــه 
»اگروتروريسمي« نيز بخشي از آن است را بتوان به 
زمان رم باستان برگرداند، زماني كه مدفوع به صورت 
دشمنان پرتاب مي شد يا به شيوع طاعون براي نفوذ 

به شهرهاي دشمن در قرن چهاردهم اشاره كرد. 
در جنگ جهاني اول انتشار سياه زخم نيز  به عنوان 
يك عامل بيوتروريســمي مطرح شد. در سال هاي 
گذشــته نيز موضوع نامه هاي آغشــته به عفونت 
سياه زخم و حملات بيولوژيك در كنگره آمريكا و 
ساير كشورها مطرح بوده است اما با توجه به ماهيت 
پنهاني كه عامل بيوتروريسمي دارد نمي توان نظر 

قطعي درباره اين حملات داشت. 

آلودگي عمدي ميوه هاي وارداتي غيرقانوني به كشور 

ميوه هاي قاچاق امحا شود

 صــادرات هندوانــه همچنان
 رو به فزوني

آمار گمرك ايران نشان مي دهد صادرات هندوانه 
 ايراني در چهار ماهه نخســت ســال جاري به

 ۳۲۷ هزار تن رسيده كه نسبت به مدت مشابه 
ســال قبل نزديك به ۷ درصد افزايش داشته 

است. 
براســاس اطلاعات گمرك ايران در چهارماهه 
نخست سال جاري ۳۲۷ هزار و ۱۳۲ تن هندوانه 
به ارزش ۱۶۹ ميليارد و ۳۸۴ ميليون تومان به 
كشورهاي عراق، كويت، امارات متحده عربي، 
فدراسيون روسيه، تركيه، ارمنستان، افغانستان، 

آلمان، آذربايجان و غيره صادر شده است. 
اين در حاليســت كه ميزان صادرات هندوانه 
ايراني در سه ماهه نخســت سال جاري معادل 
۲۴۶ هزار تن بوده و در واقع در تير ماه ۸۱ هزار 
تن هندوانه از ايران به كشورهاي مختلف صادر 

شده است. 
همچنين آمارهاي گمرك ايران نشان مي دهد 
كه صادرات هندوانه در چهار ماهه نخست سال 
گذشــته معادل ۳۰۷ هزار و ۲۲۲ تن بوده كه 
اين ميزان ۱۹۹ ميليارد و ۲۱۴ ميليون تومان 
ارزش داشته اســت. در واقع آمارهاي گمرك 
ايران حاكي از آن اســت كه در شــرايطي طي 
چهارماهه نخست سال جاري صادرات هندوانه 
ايراني از نظر كمي افزايش داشته است كه از نظر 
ارزشي اين ميزان كاهش يافته و در واقع ارزش 
)ريالي( هندوانه ايراني نســبت به سال گذشته 

افت داشته است. 
صادرات هندوانه درحالي ماه به ماه افزايش يافته 
و نسبت به مدت مشابه سال قبل افزايش دارد كه 
بارها مسئولان وزارت جهاد كشاورزي و بسياري 
از كارشناســان آب و محيط زيســت نسبت به 
افزايش صادرات هندوانه به عنوان محصول آب 
بر و مواجه بودن ايران با كم آبي هشدار داده اند. 

دولــت 10 ميليــارد تومان به 
دامداران بدهي دارد

مديرعامــل اتحاديــه سراســري دامــداران 
با بيان اينكــه تاكنون ۷ هزار تن شــيرخام به 
ارزش ۱۰ميليارد تومان به صــورت توافقي از 
توليدكنندگان خريداري شــده اســت، گفت: 
دولت هنوز مطالبات دامداران را پرداخت نكرده 

است. 
به گزارش مهر، عليرضا عزيزالهي با بيان اينكه 
خريد توافقي شــيرخام از دامداران همچنان 
ادامه دارد، اظهار داشت: متاسفانه دستگاه هاي 
تامين كننده منابع مالي، بودجه مصوب اين طرح 
را در اختيار ســازمان مركزي تعاون روستايي 
قرار نداده اند و درحال حاضر اين ســازمان، سه 
ماه است كه شــيرخام را از دامداران خريداري 
مي كند، بدون اينكه پولي به آنان پرداخت كرده 

باشد. 
وي با اشاره به اينكه دولت پيش بيني كرده بود 
بودجه اين طرح را از محل منابع صندوق توسعه 
ملي تامين كند، گفت: صندوق توسعه ملي هم 
اين مساله را نپذيرفته و پولي در اختيار سازمان 

مركزي تعاون روستايي قرار نداده است. 
مديرعامل اتحاديه سراســري دامداران، ميزان 
خريد توافقي شير خام را تاكنون حدود ۷ هزار 
تن با متوسط قيمت هر كيلوگرم ۱۳۰۰ تومان 
 اعلام و اضافه كرد: در حال حاضر دولت حدود

 ۱۰ ميليارد تومان به دامــداران بدهي دارد كه 
ريالي از آن را نيز پرداخت نكرده است. 

عزيزالهي وضعيت بازار شير را نامطلوب دانست و 
گفت: البته نسبت به روزهاي قبل از اجراي طرح 
خريد توافقي كه نرخ اين كالا به ۱۱۵۰ تومان 
رسيده بود، شرايط تا حدودي بهتر شده و قيمت 
شيرخام به ۱۲۵۰ تومان رسيده؛ اما اين عدد با 

نرخ مصوب ۱۴۴۰ توماني، تفاوت زيادي دارد.

اخبار
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»كسب   وكار« گزارش مي دهد

پرورش ماهي در قفس جايگزين صيد
پاي درد و  دل صيادان كه بنشــيني – در آب هاي 
جنوب فعال باشند يا شمال فرقي نمي كند – همگي 
بر يك نكته تاكيد مي كنند؛ صيد هر ســال كمتر 
مي شود و سفره صيادان كوچك تر. آيا چاره كار اين 
است كه شيلات امكانات و تسهيلات بيشتري به آنها 
بدهد تا تجهيزات ماهيگيري خود را به روز كنند؟ يا 
بايد به دريا استراحت داد تا ذخاير خود را بازسازي 
كند؟ اگر راه حل دوم را بپذيريم صيادان چطور كسب 
روزي كنند؟ روز گذشته در نشست خبري مديرعامل 
موسســه جهاد نصر وقتي معاون آبزي پروري اين 
موسســه از برنامه هاي جهادنصر براي توليد آبزيان 
سخن مي گفت همين سوال را از وي پرسيدم. مجيد 
ربيع زاده با بيان اينكه ايران ظرفيت بسيار خوبي در 
پرورش ماهي در قفس دارد و توســعه اين ظرفيت 
جزو مسئوليت هاي موسســه جهادنصر قرار گرفته 
است، گفت: پرورش ماهي در قفس طرحي در ابعاد 
ملي است كه از ســال ۸۲ زمين مانده بود و ما آن را 
عملياتي كرديم و طبق برنامه ۵ ساله مي خواهيم به 
توليد ۶۰ هزارتن ماهي در قفس برسيم و براي سال 
جاري ۳۳۰۰ تن ظرفيت قفس در دريا ايجاد شده 

كه به ۶ هزار تن افزايش خواهد يافت. 

ربيع زاده افزود: با توجه به كاهش ذخاير دريا و كاهش 
صيد، بايــد صيادان مجــوز دار و همچنين صيادان 
بدون مجوز را به سوي پرورش ماهي در قفس سوق 
دهيم تا هم دريا توان بازسازي خود را پيدا كند و هم 
زندگي و معيشت صيادان از رونق برخوردار باشد. وي 
در پاسخ به اين پرسش كه چگونه صيادان را به اين 
روش ترغيب مي كنيد، گفت: اين يك طرح مردمي 
اســت و ما مي خواهيم مردم مجري آن باشند. يك 
لنج صيادي حدود ۱.۵ ميليارد تومان قيمت دارد و 
سالانه ۵۰ تن صيد مي كند، در حالي كه يك قفس 
حدود ۲۵۰ ميليون تومان است و همان ۵۰ تن ماهي 
را به صيادان مي دهد. به علاوه در پرورش ماهي در 
قفس لازم نيست صيادان از خانواده خود دور باشند 
و اين روش از بســياري جهات به صيد برتري دارد. 
ربيع زاده افزود: جهادنصر به عنوان موسسه بالادستي، 
خدمات و پشتيباني خود را در دريا و خشكي از نظر 
شناورهايي كه براي اين كار لازم است، خريد ماهي 
از پرورش دهندگان، تعمير تور و قفس، تامين غذاي 
ماهي و ديگر زيرساخت هاي لازم را فراهم مي كند 
تا پرورش ماهي در قفس به عنوان روشي جايگزين 
براي صيد مطرح باشد. شيلات هم بايد در اين زمينه 
تحقيقات خود را بر اصلاح گونه هاي ماهي متناسب با 

شرايط آب هاي كشور متمركز كند. 

پايان احياي اراضي خوزستان و ايلام در سال 96 
همچنين در اين نشست مديرعامل 
موسســه جهاد نصر آخرين وضعيت 
اجراي طرح احياي ۵۵۰ هزار هكتار از 
اراضي خوزستان و ايلام را مورد اشاره 
قرار داد و گفت: اجراي فــاز اول اين 
طرح تا آخر ســال ۹۶ به پايان مي رسد. يدا... شمايلي، 
اهداف و وظايف موسسه جهاد نصر را مورد اشاره قرار داد 
و اظهار داشت: طرح احياي اراضي ۵۵۰ هزار هكتاري 
خوزستان و ايلام، توسعه آبزي پروري با اولويت پرورش 
ماهي در قفس، برقي كردن چاه هاي كشــاورزي براي 
مصرف بهينه سوخت، مقابله با بروز پديده ريزگردها و 
بيابان زدايي و همچنين واگذاري سهام موسسه از جمله 
مسئوليت هاي ماست. وي آخرين وضعيت اجراي طرح 
۵۵۰ هزار هكتاري اراضي خوزستان و ايلام را مورد اشاره 
قرار داد و با بيان اينكه اجراي اين طرح از اواخر سال ۸۸ به 
موسسه جهاد نصر محول شده و از سال ۹۲ اجراي آن 
شتاب بالايي گرفته است، افزود: اجراي اين طرح به دو فاز 
تبديل شده كه فاز اول آن شامل احياي ۳۱۲ هزار هكتار 
از اراضي خوزستان و ايلام است كه تاكنون بر ۲۰۸ هزار 
هكتار از اين اراضي زيرساخت هاي لازم شامل شبكه هاي 
زه كشي زيرزميني، تجهيزات، نوسازي و يكپارچه سازي 
انجام شده اســت و باقي نيز در ســال ۹۵ و ۹۶ انجام 

مي شود. مديرعامل موسسه جهاد نصر تاكيد كرد: اجراي 
فاز اول طرح احياي ۵۵۰ هزار هكتار از اراضي خوزستان 
و ايلام نهايتا تا پايان سال ۹۶ به سرانجام خواهد رسيد. 
شمايلي با بيان اينكه فاز دوم اين طرح شامل ۲۳۸ هزار 
هكتار از اراضي خوزستان و ايلام است كه تخصيص آب آن 
در ارديبهشت ماه سال جاري انجام شده است، اضافه كرد: 
وزارت جهاد كشاورزي پيگير تامين منابع مالي لازم براي 
اجراي فاز دوم است و اميدوار هستيم اجراي اين فاز نيز به 
موازات فاز اول و در ســال هاي ۹۵ و ۹۶ انجام شود. وي 
گفت: براي اجراي فاز دوم اين طــرح ۳.۱ ميليارد دلار 
اعتبار لازم داريم. مديرعامل موسسه جهاد نصر افزود: با 
اجراي اين طرح بيش از ۹.۵ ميليون تن به ميزان توليد 
محصولات كشاورزي خوزستان و ايلام افزوده خواهد شد، 
ضمن اينكه بزرگ ترين قطب كشاورزي ايران در اين دو 
استان ايجاد مي شود. شمايلي تصريح كرد: در اجراي اين 
طرح، ما به دنبال استفاده بهينه از آب هستيم. در همين 
راســتا، كاهش ميزان آبياري سطحي و افزايش آبياري 

تحت فشار و كم فشار را در برنامه داريم.
 وي درباره طرح برق دار كردن چاه هاي كشاورزي نيز با 
بيان اينكه ۲۲۰ هزار حلقه چاه مجاز در كشور با سوخت 
گازوئيل كار مي كنند، اظهار داشت كه اين مساله براي 
كشاورز و كشور هزينه زيادي دارد، به همين دليل برقي 
كردن اين چاه ها و اســتفاده از روش هاي جديد در اين 
زمينه در دستور كار دولت قرار دارد. مديرعامل موسسه 
جهاد نصر با اشــاره به اينكه در فاز اول اين طرح، ۱۰۰ 
حلقه چاه به شكل پايلوت برق دار خواهد شد، گفت: اين 
عمليات در نقاطي مانند دهلران، فيروزآباد و دشت هاي 
اطراف تهران انجام خواهد شد، ضمن اينكه ما در حال 

فراهم كردن مقدمات اجراي اين طرح هستيم. 

گروه كشاورزی
News kasbokar@gmail.com
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 زمان سنتی رونق بازار آهن و فولاد در کشور رو به پایان 
است و بازارهای جهانی در رکود به سر می   برند؛ اما واهمه 
از جهش قیمتی باعث شده است تا بازار آهن و فولاد در 
رینگ صنعتی بورس کالا و بازار آزاد رونق بگیرد. درواقع 
تبدیل ریال به کالا برای در امان ماندن از تبعات جهش 
ارزی، مهم ترین انگیزه خریداران شمش و میلگرد در 

بازار داخل است.
 البته همچنان واهمه از تغییر جریان قیمتی در بازار 
شمش و مقاطع طویل فولادی با سیگنال رکود مصرفی 
در بازار داخل و جهانی وجود دارد و این موضوع مانع از 
آن می شود که برتری تقاضا نسبت به عرضه به رقابت 
قیمتی قابل ملاحظه   ای میان خریداران منجر شود. به 
این ترتیب، اغلب محصولات در نرخی نزدیک به کف 
قیمت پایه معامله می   شــوند. در شرایطی که جریان 

نوسان نرخ ارز در بازار داخل سیگنال مثبت و قوی برای 
افزایش تقاضای ســرمایه   ای در بازار را رقم زده است، 
شــیوه فعلی تعیین قیمت پایه شمش و محصولات 
فولادی می   تواند به قیمت   ســازی در بــازار و صعود 

غیرقابل کنترل قیمتی منجر شود.

بازار آزاد مقاطع رونق گرفت
صعود نرخ ارز در بازار آزاد کشور ظرف روزهای اخیر به 
رونق بازارهای مالی و کالایی کشور منجر شده است. 
رونق ارزی به ســرعت بر روند معاملات مقاطع طویل 
فولادی در رینگ صنعتی بورس کالای ایران نیز اثرگذار 
شــده و به گفته فعالان بازار آزاد به رونق در معاملات 
این بخش انجامیده است. در شرایطی که تقاضا برای 
میلگرد مصرفی در بازار داخل با رکود سنگین مصرفی 

روبه روست، فعالان بازار با هدف تبدیل نقدینگی به کالا 
برای در امان ماندن از کاهش ارزش دارایی نســبت به 

خرید میلگرد در بازار آزاد اقدام می کنند.
اخبار مثبتی از مذاکرات احیای برجام منتشر نمی شود؛ 
در عین حال کشورهای اروپایی و آمریکا درصدد وضع 
تحریم   های جدید علیه افراد و موسسات ایرانی هستند. 
در این شرایط، هر از گاهی اخبار مثبتی از سوی برخی 
منابع منتشر می شود؛ اما فعالان بازار حساسیت خود را 
به این اخبار از دست داده   اند، بنابراین، این اخبار حداقل 
تاثیر را بر روند بازارها می   گذارند. به این ترتیب، صعود 
نرخ ارز به کانال قیمتی 33 هزارتومانی از روز یکشنبه 
دهم مهرماه باعث شده است تا اغلب افراد در موقعیت 

خرید قرار بگیرند.
  هر کیلوگرم میلگرد ســایز16 روز گذشته با نرخی 

برابر 16 هزار و 200 تومان در بــازار آزاد تهران مورد 
معامله قرار گرفت. نوســان مثبت ارزی در بازار داخل 
باعث شده است تا مجددا میلگرد در بازار آزاد تهران با 
یک پله صعود در کانال 16 هزار تومانی جا خوش کند؛ 
 اما همچنان بهای فروش آن با رکورد قیمتی ثبت شده 
بــرای آن که طــی روزهــای ابتدایی تابســتان در 
 کانــال 18 هــزار تومانــی به ثبــت رســید، فاصله 

حدود 2 هزار تومانی  دارد.

رونق بازار فولاد با واهمه ریالی
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صنعت و 
معدن

تمدید اعتبار و صدور گواهینامه های 
سیســتم های مدیریتی استاندارد 

ذوب آهن اصفهان
ممیزی خارجی سیستم های مدیریتی کیفیت 
 ISO ۹001:201۵، ایمنی و بهداشت شغلی ISO
 1001۵:201۹ ISO ۴۵001:2018 ، آمــوزش
و رضایت و شکایت مشــتریان 1000۴:2018 , 
ISO 10002:2018 ISO در ذوب آهن اصفهان 
توسط تیم ممیزی موسسه SGS طی روزهای ۹ 
تا 12 شهریور ماه سال جاری انجام شد و با توجه به 
عدم مشاهده و ثبت هیچ عدم انطباق عمده ای در 
مستندات و عملیات بررسی شده توسط ممیزان، 
اعتبار گواهینامه های کیفیت، ایمنی و بهداشت 
شغلی و و رضایت و شکایت مشتری تمدید و انتقال 
به ویرایش سال 201۹ برای گواهینامه استاندارد

ISO 1001۵ با موفقیت صورت گرفت. به گزارش 
دنیای معدن، علیرضا رضوانیان معاون برنامه ریزی 
و توســعه ذوب آهن اصفهان در جلسه اختتامیه  
این ممیزی  ها که با حضور مدیران شرکت برگزار 
شد، ضمن قدردانی از زحمات و تلاش های کلیه 
کارکنان شرکت در شــرایط خاص و ویژه کنونی 
در راستای  تحقق اهداف سازمان، تداوم این تلاش 
ها در همه حوزه ها و جدیت در بهبود فعالیت ها و 

فرایندها را خواستار شد.
در جلســه اختتامیه این ممیزی ها که در محل 
سالن جلسات مدیر عامل شرکت برگزار گردید، سر 
ممیز موسسه SGS با تمجید از عملکرد ذوب آهن 
در جهت بهبود عملکرد سیستم های مدیریتی و 
با توجه به این که عدم انطباق عمده ای در زمان 
ممیزی مشاهده نگردید ، تمدید اعتبار گواهینامه 
های فوق الذکر را اعلام نمود و خواستار ادامه این 

برنامه ها به صورت اثربخش در آینده شد.

خبر

جدیدترین آمار منتشــر 
شــده از ســوی وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت 
نشــان می دهد در چهار 
ماهه نخســت امســال، 
سهم کالاهای اســتفاده شــده در تولید در سبد 
 واردات بــه لحاظ ارزشــی بیــش از 83.2 درصد 

بوده است.
به گزارش ایســنا، بر اســاس این آمــار در چهار 
ماهــه اول امســال، 11 میلیــون و 1۵۹ هزار تن 
کالای سرمایه ای، واســطه ای و مصرفی به ارزش 
 1۷ میلیــارد و 228 میلیون دلار به کشــور وارد 

شده است.
همچنیــن آمارها نشــان می دهد کــه کالاهای 
واسطه ای به لحاظ ارزشی 6۹.1 درصد و به لحاظ 
وزنی 8۷ درصد یعنی بیشترین سهم از کل واردات 
را به خود اختصاص داده اند. بــه طوری که در این 
مدت بیــش از ۹ میلیون و ۷12 هــزار تن کالای 

واسطه ای به ارزش 11 میلیارد و ۹02 میلیون دلار 
به کشور وارد شده که نســبت به چهار ماهه سال 

1۴00 به لحاظ وزنی 1۷.1 درصد کاهش و به لحاظ 
ارزشی 13.۷ درصد رشد داشته است. سهم کالاهای 

سرمایه ای نیز در این مدت به لحاظ ارزشی و وزنی 
به ترتیب 1۴.1 و 2.1 درصــد بوده و در چهار ماهه 
امسال 236 هزار تن کالای ســرمایه ای به ارزش 
بیش از دو میلیارد و ۴32 میلیون دلار وارد شــده 
است. وزن این نوع کالا نسبت به مدت مشابه سال 
 قبل 3۵.6 درصد و ارزش آن 3۹.1 درصد افزایش 

یافته است.
همچنین در این مدت یک میلیون و 211 هزار تن 
کالای مصرفی به ارزش دو میلیارد و 8۹۴ میلیون 
دلار به کشور وارد شده، یعنی سهم کالاهای مصرفی 
از کل واردات به لحاظ وزنی 10.8 و به لحاظ ارزشی 
16.8 درصد بــوده اســت. وزن و ارزش کالاهای 
مصرفی وارد شده نیز نســبت به مدت مشابه سال 
قبل ۴6.2 درصد افزایــش و 13.۹ درصد افزایش 

داشته است.
گفتنی است که کالاهای واســطه ای مانند چوب 
در ایجاد دیگر کالاها اســتفاده می شود و بخشی از 
محصولات دیگر را تشکیل می دهند و از کالاهای 
سرمایه ای، مانند ماشــین آلات، برای تولید دیگر 

کالاها استفاده می شود.

در چهار ماهه امسال

سهم صنعت از واردات چقدر است؟

رفت و برگشت قیمت آلومینیوم
روسیه هراسی آلومینیوم را گران کرد

قیمت آلومینیوم پس از یک افــت 81 دلاری در 
معاملات روز جمعه بورس لندن، بار دیگر به مدار 
صعودی بازگشت و به بالاترین نرخ چند هفته اخیر 
رســید. احتمال ممنوعیت عرضه این فلز توسط 
روســیه عامل اصلی این رفت و برگشت قیمتی 
معرفی می شود. به گزارش دنیای معدن، در پی 
نگرانی ها از توقف عرضه فلزات از سوی روسیه و 
البته به دنبال سیاست های حمایتی چین از بخش 
مسکن، قیمت آلومینیوم در آخرین روز معاملاتی 
بورس فلزات لندن برای سومین بار پیاپی رشد 8٫۵ 

درصدی را ثبت کرد.
البته معاملات این فلــز در روز جمعه با افت 3٫6 
درصدی آغاز شد، اما روسیه هراسی بار دیگر قیمت 

آلومینیوم را به مدار صعودی بازگرداند.
همان طور کــه در نمــودار زیر هم مشــخص 
اســت، این روند باعث شــد تــا نرخ ایــن فلز با 
رســیدن به 11۴۵ دلار در هر تــن در بالاترین 
حد روزهای گذشــته قــرار بگیــرد. البته این 
در ســاعاتی از روز آلومینیــوم نــرخ مقاومتی 
2220٫۵ دلار را شکســت و تا 22۴6٫۵ دلار هم 
 پیش رفت؛ اما در پایان نتوانســت این شــاخص 
را حفظ کند. در بــازار ایران نیز قیمت آلومینیوم 
متناسب با قیمت جهانی پیش رفت. با این حال نرخ 
این فلز در هر تن روی شاخص 21۵۵ دلار متوقف 

شد. یعنی 10 دلار بالاتر از بورس فلزات لندن.
با این حال تفاوتی در نمــودار خطی دو بازار دیده 
نمی شود و نوسانات در بازارها همزمان پیش می 
رود. نمودار زیر روند قیمت آلومینیوم را در بورس 

کالای ایران  نشان می دهد.

معاون بازاریابی و فروش گروه سایپا:
کلیه محصولات گروه سایپا از 

شرایط قرعه کشی خارج شد

معاون بازاریابی و فروش گروه خودروسازی سایپا 
گفت: بر اساس برنامه ریزی انجام شده و افزایش 
ظرفیت تولید تمامی محصولات گروه سایپا از 

شرایط قرعه کشی خارج شد.
به گزارش ســایپانیوز، حسین کاظمی طرقی 
گفت: بر اساس برنامه ریزی انجام شده و افزایش 
ظرفیت تولید محصولات گروه خودروســازی 
سایپا تمامی محصولات این گروه خودروسازي 
از شــرایط قرعه کشــی خارج شــد و با اعلام 
بخشنامه فروش متقاضیان می توانند با مراجعه 
 https://saipa.iranecar.com به سایت
بدون حضور در شرایط قرعه کشی نسبت به ثبت 

نام تا تکمیل ظرفیت اقدام نمایند.
او افزود: پیرو دستور 8 بندی رئیس جمهور محترم 
و پیگیری های وزارت صمــت به منظور حذف 
شرایط قرعه کشی محصولات، با تلاش و همت 
کارکنان گروه خودروسازی سایپا، برنامه افزایش 
ظرفیت تولید در 8 ماه اخیر در دســتور کار قرار 
گرفت و خوشبختانه با مجوز وزارت صمت، تمامی 
محصولات گروه خودروسازی سایپا از شرایط قرعه 
کشی خارج شد. کاظمی تاکید کرد: در سومین 
دوره واگذاری خودرو از طریق سامانه یکپارچه 
تخصیص  خودرو ، تنها خودرو ساینا.اس در شرایط 
قرعه کشی قرار داشت که با  افزایش ظرفیت تولید 
این خودرو، کلیه تعهدات خــودروي مذکور به 
مشتریان تحویل گردید  .لذا وزارت محترم صمت 
بر این اساس، مجوز فروش خودروي مذکور بدون 
قرعه کشي را صادر نمود. او افزود: افزایش ظرفیت  
تولید و عرضه محصولات گروه سایپا از بهمن ماه 
سال گذشته در دستور کار قرار گرفت و در 8 ماه 
گذشته تا کنون بیش از 3۴0 هزار خودرو، تجاري  
و تحویل مشتریان شده است که نسبت به دوره 

مشابه افزایش معناداري داشته است.
معاون بازاریابی و فروش گروه خودروســازی 
ســایپا تاکید کرد: بــرای تمامی مشــارکت 
کننــدگان  در خرید خودرو ســاینا  اس دوره 
سوم که حایز شرایط هستند با ارسال پیامک 
جهت تکمیل وجه و پیگیری شــرایط خرید 
اطلاع رسانی خواهد شد.لذا مشتریان محترمي 
که به آنها اطلاع رساني شــده است با مراجعه 
 به سایت سامانه یکپارچه تخصیص به آدرس 
https://sale.iranecar.com پیگیــري 

مراحل ثبت نام را انجام دهند.

اخبار

گروه صنعت و معدن
News kasbokar@gmail.com

به گــزارش روابط عمومــی و امور بیــن الملل 
شرکت ســنگ آهن گهرزمین ، در این مراسم 
مدیرعامل گهرزمین ضمن تبریک بمناســبت 
فرارسیدن روز جهانی ناشنوایان عنوان کرد: اگر 
چه ناشنوایان از نعمت شنوایی بی بهره هستند 
اما خداوند متعال نعمت های زیادی را در وجود 
این عزیزان قرار داده است.وی در ادامه، مسائل 
و مشکلات کارکنان ناشنوای مجموعه گهرزمین 
را جویا شــد.محمدرضا خضری پور عضو هیات 
مدیره و معاون توسعه مدیریت و سرمایه انسانی 
گهرزمین نیز با اشــاره به توانایی های شایسته 
ناشــنوایان افزود: همکاران ناشــنوای شرکت 
گهرزمین از بهترین و متعهدترین کارکنان این 
مجموعه هســتند که وظیفه خود را به بهترین 

نحو ممکن انجام می دهند.در پایان این مراسم 
 از کارکنان ناشنوای شــرکت گهرزمین تجلیل 

بعمل آمد.

به مناسبت روز جهانی ناشنوایان انجام شد؛

تجلیل از کارکنان ناشنوای شرکت گهرزمین

از 10 پیشنهاد برتر و یک پیشنهاد ممتاز کارکنان شرکت 
مجتمع فولاد خراسان طی مراسمی با حضور مدیرعامل، 
قائم مقام شــرکت، معاونان و مدیران ارشــد شرکت 
مجتمع فولاد خراسان تجلیل شــد. به گزارش دنیای 
معدن، مدیرعامل شرکت مجتمع فولاد خراسان با ابراز 
خرسندی از مشارکت ارزشمند کارکنان در قالب نظام 
پیشنهادها و سایر نظام های مدیریتی در ارتقای بهره وری 
مجتمع بیان کرد: ارایه ایده های همکاران برای پیشرفت 
و بهینه کردن فعالیت های ســازمان، حاکی از علاقه و 
تعهد همکاران مان به پیشرفت مستمر شرکت است. 
کســری غفوری ضمن تاکید بر ارج نهادن به مشارکت 
جمعی و ارایه ی ایده های همکاران با هدف رشد خلاقیت 
سازمانی، افزود: خوشبختانه کمیت و کیفیت پیشنهادها 
نشان دهنده سطح بالای تعلق خاطر سازمانی وتخصصی 
و کارآمدی منابع انسانی شرکت است و انتظار می رود در 
هر دوره شاهد ارتقای کیفی، افزایش ضریب نفوذ و تاثیر 
پیشنهادهای برتر در بخش های مختلف زنجیره ارزش 
باشیم. مدیرعامل فولاد خراسان تاکید کرد: بهره گیری 
از پیشنهادها و ایده های خلاقانه کارکنان در طرح و ارایه 
راه حل برای مسایل ســازمان، یکی بهترین بسترهای 
ایجاد ارزش افزوده، مبتنی بر مشارکت جمعی و نظام 
مند کارکنان است و مدیران ارشد مجموعه همواره باید 
به ارتقای این گونه مدل های مشارکتی اهتمام داشته 
باشند. معاون »برنامه ریزی و فناوری» شرکت در این 
آیین تجلیل، با بیان این که ســرانه پیشنهادها، با رقم 
1,86 پیشنهاد به ازای هر یک از کارکنان، نشان دهنده 
مشــارکت بالای همکاران در بهپویی و تلاش همگانی 
برای بهبود مستمر سیستم اســت، گفت: در مجموع 
12 طرح به مرحله نهایی داوری رسیده و شورای عالی 
نظام بهپویی از میان این طرح ها، یک طرح ممتاز و 10 

پیشنهاد برتر را برگزیده و معرفی کرد. شفیعیان حذف 
مکاتبات فیزیکی و امکان ارایه آنلاین پیشــنهادهای 

کارکنان را از ویژگی های این دوره دانست.
به گفته دبیر نظــام بهپویی فولاد خراســان ، در آیین 
تجلیل از پیشنهادهای برتر مجتمع فولاد خراسان، طرح 
پیشنهادی همکاران واحد فولادسازی با عنوان » استقرار 
لدل کار جدیــد در LF2 از طریــق افزایش ریل جهت 
افزایش تولید و کاهش توقفات کــوره»  به عنوان طرح 
ممتاز سال 1۴01 با رتبه سیمین 3 ستاره مورد تقدیر 
قرار گرفت.  به گفته رضایی طرح های برتر پیشنهادی 

کارکنان در سال جاری به این شرح بوده اند:
- » تغییر طرح رپینگ دیوایس از حالت چکشی به حالت 
رولری و ویبراتوری جهت کاهش توقفات تولید از واحد 

گندله سازی با رتبه سیمین 1 ستاره
- »تغییر کالیبراســیون و چیدمان قفسهها به جهت 
کاهش توقفات و افزایش تولید محصول سایز 18 از واحد 

نورد با رتبه سیمین 1 ستاره
- » اتصال خطوط هوای فشــرده فاز 1و2 به یکدیگر به 
جهت کاهش ریسک افت فشــار هوای فشرده از واحد 

پشتیبانی فنی، انرژی و سیالات با رتبه بلورین 3 ستاره
- » تهیه تابلو تســت کارتهای دتکتورهای سطح سنج 
شامل کارتهای تغذیه و تقویت کننده، برد پایه و لامپ 
کاتدی از واحد پشتیبانی فنی، انرژی و سیالات با رتبه 

بلورین 3 ستاره
- » افزایش زمان در دســترس تولید بــا کاهش زمان 
توقفات ناشی از اختلاف دمای بستر از واحد احیا مستقیم 

با رتبه بلورین 3 ستاره
گفتنی اســت در این همایش به معرفی کمیته برتر و 
دبیر برتر سال 1۴00 پرداخته شــد و از رؤسا و دبیران 

کمیته های بهپویی نیز قدردانی بعمل آمد.

آیین معرفی و تجلیل از پیشنهادهای برتر کارکنان 
مجتمع فولاد خراسان برگزارشد
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زارع پور مطرح کرد؛
تصميم گيری درباره رفع محدوديت های اينترنت با 

وزارت ارتباطات نيست
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات درباره رفع محدودیت اینترنت توضیحاتی ارائه 
کرد و گفت: تصمیم گیری درباره رفع این محدودیت ها با وزارت ارتباطات نیست. 
عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری در پاسخ به اینکه محدودیت های اینترنت 
چه زمانی رفع می شود؟ گفت: تصمیم گیری درباره این موضوع با بنده نیست از وزیر 

کشور به عنوان رئیس شاک )شورای امنیت کشور( باید سوال کنید.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا وزارت ارتباطات موضوع رفع محدودیت های 
اینترنت به عنوان متولی این حوزه را پیگیری می کند، افزود: بله؛ ما دنبال می کنیم 
و در کنار آن ظرفیت های داخلی را تقویت می کنیم تا در دوره محدودیت کار مردم 
معطل نماند. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در پاسخ به پرسش دیگری مبنی 
بر اینکه اکنون قرار است به جای اینستاگرام چه پلتفرمی استفاده شود، ادامه داد: 
ظرفیت های داخلی موجود است. بنابراین گزارش وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
پس از حضور در نشست مشترک کمیسیون های صنایع و معادن و فرهنگی مجلس 
در جمع خبرنگاران، گفته بود: جلسه مشترک کمیسیون های صنایع و معادن و 
فرهنگی برگزار شد و به دغدغه نمایندگان مجلس درباره میزان پیشرفت شبکه ملی 
اطلاعات، اقدامات وزارت ارتباطات و دستگاه های مرتبط برای حمایت از کسب و 

کارهای فضای مجازی و حل مشکل ارتباطات، پاسخ داده شد.
وی افزود: در راستای اجرای مصوبات شورای عالی فضای مجازی، اجرای شبکه ملی 
اطلاعات به عنوان زیرساخت فضای مجازی کشور از ابتدای دولت در دستورکار قرار 
گرفت و اکنون حدود ۵۰ درصد پیشرفت داشته است؛ هدف این است که شبکه ای 
پرسرعت، باکیفیت، مستقل و امن را در گستره جغرافیایی جمهوری اسلامی ایران 
با سرعت های چند صد مگابیت بر ثانیه برای مردم فراهم شود تا بر روی آن انواعی 

از خدمات پرسرعت و باکیفیت در اختیار مردم قرار گیرد.
عضو کابینه سیزدهم تصریح کرد: باتوجه به شرایطی که مراجع امنیتی کشور به ما 
ابلاغ کردند و محدودیت هایی که در برخی پلتفرم های خارجی ایجاد شده، ما به 
عنوان وزارت ارتباطات که وظیفه وصل کردن داریم در دوره این محدودیت ها تلاش 
کردیم، ظرفیت های داخلی را تقویت و به ارتقای سکوهای داخلی کمک کنیم تا 
آن ها بتواند ارتباط مردم با یکدیگر و موضوع کسب و کارها را پذیرا باشند و مدیریت 
کنند. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه امروز ما ظرفیت های داخلی 
بسیار خوبی در همه بخش ها داریم، اضافه کرد: در حالیکه پلتفرم های آمریکایی 
در بسیاری از کشورهای اروپایی، موضوعات خرید و فروش، جابه جایی مسافر و… 
را دربرگرفتند ما امروز ظرفیت های بومی خودمان را داریم که در حال کار هستند.

زارع پور تصریح کرد: برای نخستین بار شاید با وجود اینکه بنا به شرایط امنیتی کشور 
در برخی از ساعت ها محدودیت هایی در اینترنت بین الملل اعمال می شود، اما تمام 
سرورها و خدمات داخلی کشور به صورت ۱۰۰ درصدی در حال فعالیت است. وی 
افزود: ما برنامه ویژه ای برای حمایت از پلتفرم ها و ظرفیت های داخلی پیش بینی 
کردیم تا زیرساخت های سخت افزاری و ظرفیتی تقویت شود تا بتوانند خدمات 
موردنیاز مردم را باکیفیت و پرسرعت تامین کنند؛ در دوهفته اخیر که محدودیت ها 
با توجه به شرایط امنیتی کشور اعمال شده است، ما تمام تلاش شبانه روزی خود را 
برای ارتقا کیفیت آن ها به کار بردیم، ظرفیت های داخلی اصلاً قابل مقایسه با گذشته 
نیستند؛ از مردم دعوت می کنم از ظرفیت های داخلی استفاده کنند زیرا قابلیت هایی 

دارند که بعضاً در برخی نسخه های خارجی وجود ندارد.

روش شناسایی نخبگان از مستعدان تفکیک شود
نقش مهم شتاب دهنده ها در اقتصاد دانش بنيان

سرپرست معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری گفت: شناسایی مستعدان 
اغلب بر مبنای خوداظهاری انجام می شود، اما نخبگان باید در مسیری جدا از خود 
اظهاری شناسایی شوند زیرا اغلب به دنبال معرفی خود نیستند. به گزارش معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری،  روح الله دهقانی فیروزآبادی سرپرست معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری در نشست با مسئولان بنیاد ملی نخبگان با اشاره 
به نقش بنیاد ملی نخبگان در توسعه اقتصاد دانش بنیان، گفت: این بنیاد مهمترین 
نقش را در اکوسیستم فناوری و نوآوری کشور دارد بطوری که هر حرکت کوچک 
آن می تواند موجی بلند در جامعه ایجاد کند. وی با اشاره به تلاش های انجام شده 
در بنیاد ملی نخبگان، از زحمات مسئولان این بنیاد در سال های گذشته تشکر کرد 
و ضمن تاکید بر لزوم نهادینه کردن ادبیات نخبگانی در جامعه، گفت: استعداد، 
قابلیت و پتانسیلی است که باید در مسیر نخبگانی هدایت شود، اما نخبگی یک 
فعلیت است. وی افزود: بســیاری از آسیب های موجود در کشور به دلیل تعریف 
نادرست و غیر دقیق از استعداد و نخبگی ایجاد شده اســت. دهقانی ادامه داد: 
مهمترین شاخصه نخبگی، اثرگذاری اســت، از این رو استعدادبرتر باید ضمن 
شناسایی، در مسیر نیازهای کشور هدایت و حمایت شود. وی اضافه کرد: در بخش 
مستعدان، شناسایی اغلب بر مبنای خوداظهاری انجام می شود، اما نخبگان در اکثر 
موارد باید در مسیری جدا از خود اظهاری مورد شناسایی قرار بگیرند چرا که این 
افراد علی رغم اثرگذاری بالا در کشور، عموما به دنبال معرفی خود نیستند؛ به همین 

دلیل باید برنامه جدیدی برای شناسایی دقیق نخبگان اجرا شود.
سرپرست معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری سپس به ضرورت حمایت مالی 
و معنوی از جامعه نخبگانی، اشــاره کرد و گفت: دعوت از نخبگان در نشست های 
هم اندیشی و یا تکریم و الگوســازی آنان می تواند نقش بسیاری در ایجاد احساس 
تاثیرگذاری ایشان در جامعه بومی داشته باشد. دهقانی با اشاره به اینکه نگاه بنیاد ملی 
نخبگان از عرضه محور باید به سمت تقاضامحور اصلاح شود، اظهار داشت: روند باید به 
شکلی باشد که فرد مستعد برتر براساس نیازهای کشور در مسیر نخبگی قرار بگیرد تا 
در نهایت نخبگانی تربیت شوند که بتوانند در حوزه های مورد نیاز، اثرگذاری بیشینه 
و بهینه داشته باشند. سرپرست معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری اضافه کرد: 
حس تاثیرگذاری بزرگترین عامل در حس رضایت مندی در نخبگان است. این افراد 
علی رغم تمام مسائل موجود در جامعه و حتی به رغم داشتن مشکلات مختلف در 
بخش اشتغال و معیشت، بیش از هر حمایت دیگری نیازمند دیده شدن هستند. وی 
تاکید کرد: اگر سیستم پرورش نخبگان یک سیستم تقاضامحور بر مبنای نیازهای 
کشور باشد، همواره برای محصولات و برون دادهای نخبگانی تقاضا وجود دارد؛ در 
نتیجه این افراد بالاترین حس رضایت مندی را خواهند داشت. سرپرست معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری با اشاره به لزوم زمینه سازی برای حکمرانی نخبگان، 
بهترین راه برای تحقق این مهم را انتصاب نخبگان در مناســب و مسئولیت های 
کلان کشور دانست و بیان داشت: حضور این افراد در این مسئولیت ها سبب ایجاد 
حس رضایت مندی در آنان و ماندگاری در کشــور خواهد شد. با این نگاه، یکی از 
سیاست های کلان بنیاد ملی نخبگان باید حرکت به سمت تربیت حکمرانان نخبه در 
جامعه باشد. دهقانی تاکید کرد: بنیاد ملی نخبگان درگاه ورود نخبگان و استعدادهای 
برتر به زیست بوم فناوری و نوآوری است، این یعنی تمام مجموعه های دانش بنیان 
اکوسیستم نوآوری و شکوفایی باید از خروجی های بنیاد ملی نخبگان تغذیه شوند؛ 
بنابراین توجه به بنیاد ملی نخبگان در دور جدید باید بســیار ویژه باشد تا بشود 
ظرفیت های موجود در کشور را در این اکوسیستم هدایت و حمایت کرد. سرپرست 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری با اشاره به نقش مهم شتاب دهنده ها، گفت: 
ورودی این شتابدهنده ها افراد مستعد هستند و خروجی آنها گروه های مختلفی 
است که می توانند به عنوان گروه های نوپا به سمت اقتصاد دانش بنیان حرکت کنند و 
وارد مراکز رشد شوند. راهبری کلان و سیاست گذاری شتابدهنده های کشور باید در 
بنیاد ملی نخبگان انجام شود، با این اقدام شتابدهنده ها نیز با حضور نیروهای انسانی 

نخبه غنی خواهند شد.

اخبار

برنامه اپل برای افزایش قیمت »آیفون«
ممکن است اپل نتواند از افزایش قیمت جلوگیری کند و می توان آن را به عهده مصرف کننده گذاشت تا هزینه های اضافی را جبران کند. اپل در حال حاضر به خاطر گجت های گران قیمت 

خود شناخته شده است، اما آیفون محبوبش ممکن است حتی گران تر هم بشود. این بر اساس گزارش هایی است که نشان می دهد برخی از اجزای کلیدی آیفون در آستانه افزایش قیمت 
هستند.ممکن است اپل نتواند از افزایش قیمت جلوگیری کند و می توان آن را به عهده مصرف کننده گذاشت تا هزینه های اضافی را جبران کند.بر اساس گزارش BGR، یک سازنده 

تراشه تایوانی به نام TSMC می تواند قیمت آیفون را افزایش دهد.این به این دلیل است که TSMC تنها سازنده ای است که تراشه های سری A و سری M آیفون را می سازد. 

تجهیزات تولید فرسوده اند 
و تحریم ها در سالهای اخیر 
اجازه حرکت به صنایع را 
ندادنــد. ورود تجهیزات، 
ماشین آلات و تکنولوژی 
به روز و مطابق با استاندارهای دنیا می تواند تولید 
را از حالت رخــوت و رکود خارج کند. اما شــاهد 
هستیم تجهیزات فرسوده و عدم دسترسی تولید 
به ماشین آلات به روز، کیفیت کالاها و خدمات را 
کاهش داده و تولید مشتریان خود را حتی مشتریان 
داخلی را از دست داده است. لزوم صادرات کالا به 
دیگر کشورها تولید کالاهای باکیفیت و مناسب با 
نیاز روز دنیاست. فعالان اقتصادی بر این باورند اگر 
برجام تحقق پیدا کند می توان با ورود ماشین آلات 
به روز، کیفیت تولید را ارتقا داده و مشتریان داخلی 

و خارجی را مجدد جذب کرد.
طبق گفته کارشناسان اقتصادی، تحریم ها، کمبود 
مواد اولیه و نقدینگی، نوسانات ارز، بدهی های معوقه 
به بانک ها، واردات و قاچاق بی رویه کالاهایی که در 
داخل تولید می شود، نرخ بالای مالیات، هزینه های 
ســنگین آب، برق و گاز، فرســودگی تجهیزات و 
دستگاه ها و مشکلات ترخیص گمرک باعث شده 
بســیاری از این واحدهای صنعتی تعطیل و یا به 
حالت نیمه تعطیل در بیایند. ایــن اتفاق منجر به 
بیکاری هــزاران کارگر و تهدیــدی برای صنعت 

کشور است. 
با امضای برجام و رفع تحریم ها نه تنها ماشین آلات 
و قطعــات راحت تــر و با قیمــت مناســب  وارد 

کشورخواهد شد بلکه کیفیت تولید نیز ارتقاء پیدا 
می کند. به گزارش اقتصادآنلاین، علاوه براین، هم 
داد و ستد به راحتی انجام می شود و هم حمایت و 
پیشتیبانی بهتری از قطعات ماشین آلات می شود 
اما در غیر این صورت شرایط فعلی ماندگار خواهد 
بود و دود آن به چشــم تولید خواهــد رفت. یک 
فعال اقتصادی با بیان  اینکه وارد نشــدن قطعات 
و ماشــین آلات، نوعی ضربه به تولید است گفت: 
بدون واردات قطعات و ماشــین آلات نه تنها تولید 
و کارخانجات تعطیل می شــوند بلکــه تکنولوژی 
جدید برای نوسازی صنایع و ماشین آلات نیز وجود 

نخواهد داشت.
جمشید عدالتیان با تاکید براینکه با اعمال تحریم ها، 
مشکلات زیادی متوجه کارخانجات و بخش تولید 
کشور شد، گفت: هر چند برخی از قطعات به صورت 
چمدانی وارد کشــور شــد اما بازهم بخش تولید 
نیازمند واردات قطعات ماشین آلات برای افزایش 
بهره وری و کیفیت کالاهای تولیدی است. او با تاکید 
براینکه در طول ســال های گذشته بخش تولید با 
گرفتاری های زیادی روبرو بــود، اضافه کرد: وارد 
نشدن قطعات و ماشین آلات صنعتی به کشور، نه 
تنها موجب شد از نوسازی عقب بیفتیم بلکه انتقال 
تکنولوژی نیزانجام نشد. عدالتیان با بیان اینکه این 
مسائل مشــکلات زیادی را متوجه تولیدکنندگان 
کرده است،به دیگر تاثیرات وارد نشدن ماشین آلات 
در تولید داخل پرداخت و گفت: افزایش قیمت تمام 
شــده کالاها و محصولات و کاهش ظرفیت بخش 
تولید از دیگر موانع وارد نشدن ماشین آلات صنعتی 

به کشور است.
این فعال بخــش خصوصی دربخــش دیگری از 
صحبت هایش یکی از دلایل اصلی توسعه نیافتگی 

بخش صنعــت کشــور را محدودیــت در واردات 
برشــمرد وادامه داد: بدون ورود ماشــین آلات و 
انتقــال تکنولوژی های نو، بخــش تولید و صنعت 
کشــور از رونق می افتد. او اضافه کرد: این موضوع 
در سال های گذشته باعث شــد خط تولید برخی 
کارخانجات بخوابــد و تولیدکنندگان هزینه های 
هنگفتی را متحمل شوند.حتی برخی از شرکت ها از 
جمله ایران خودرو نتوانستند نوآوری داشته باشند. 
او کاهش تعرفه ماشــین آلات را ضروری خواند و 
توضیح داد: تعرفه ماشــین آلات ۴ درصد و بسیار 
گران اســت و از آنجا که این نــوع کالاها به عنوان 
کالای سرمایه ای محســوب می شود، قیمت تمام 
شده کالاها و محصولات را افزایش و همین موضوع 
برمشکلات تولید اضافه می کند. بنابراین لازم است 
تعرفه واردات برای رفع مشکلات بخش تولید نیز 

کاهش یابد.

او اضافه کرد: البته قرار بــود تعرفه ها کاهش یابد 
اما هنوز تصمیمی دراین باره گرفته نشــده است. 
عدالتیان با بیان اینکه ارز ۲۹ هزار تومانی فشــار 
مضاعفی به واردکننده می آورد، گفت: در شرایطی 
که ارز ۴۲۰۰ تومانی حذف شده است، برای کاهش 
فشــار به واردکنندگان بهتر است تعرفه ها کاهش 
یابد. او دربخــش پایانی صحبت هایش، توســعه 
صنعتی کشــور را در گــرو امضای برجــام و رفع 
تحریم ها دانســت و افزود: با امضــای برجام و رفع 
تحریم ها نه تنها ماشین آلات و قطعات راحت تر و با 
قیمت مناسب تر وارد خواهد شد بلکه کیفیت تولید 
نیز ارتقاء پیدا می کند.علاوه براین، با گشایش های 
ایجا شده هم داد و ستد براحتی انجام می شود و هم 
حمایت و پیشتیبانی بهتری از قطعات ماشین آلات 
می شود اما در غیر این صورت شرایط فعلی ماندگار 

خواهد بود و دود آن به چشم تولید خواهد رفت.

ماشين آلات فرسوده سبب افت كم و كيف توليد شده است

فرسودگی  خط  تولید

دلایل اصلی افت تولید
آلبرت بغزیان، اقتصاددان 

یکی از عوامل اصلی افت تولید و توسعه صنعت، فرسودگی تجهیزات، دستگاه های تولید و نداشتن فناوری های نو است. با این اتفاق کالای تولید شــده در داخل نمی تواند به بازارهای جهانی راه پیدا کند. عدم نفوذ 
کالاهای داخلی به بازارهای جهانی نیز افت ورود ارز به کشور را به همراه خواهد داشت. با کاهش ورود ارز به کشور نیز شاهد رشد نرخ در بازار ارز هستیم که چرخه آسیب رسانی به تولید را تشدید می کند. عدم واردات 
ماشین آلات برای تولید باکیفیت منجر به رشد قیمت کالاها می شود. چراکه به دلیل نبود امکانات و تجهیزات، تولید کاهش پیدا می کند. در بسیاری از کارخانجات فقط یک خط تولید در حال فعالیت است. همین 

امر به کمبود کالا منجر شده و قیمت ها را افزایش می دهد. این اقدام به کاهش قدرت خرید مردم و بقیه مشتریان کالاها منجر خواهد شد. 
از سوی دیگر صنایع کوچک و متوسط همه ساله در فرمایشات مقام معظم رهبری جایگاه ویژه ای داشته اســت. بنابراین از نظر سیاست گذاری باید حمایت کامل از صنایع و تولید صورت بگیرد. دولت ها به حمایت 
مکلف هستند. بنگاه های کوچک و متوسط بیش از ۸۹ درصد بنگاه های اقتصادی کشور را تشکیل می دهند در صورتی که حمایتی که باید از این مراکز صوت نگرفته و حمایت ها مبتنی بر بنگاه های بزرگ بوده است.

البته مشکل بزرگ دیگری نیز وجود دارد. مشکل مالی تولید برای تامین و خرید تجهیزات و ماشین آلات. بانک ها به دنبال پرداخت وام های کوتاه مدت، گران قیمت و سهل الوصول هستند و به همین دلیل تولید در 
زمره فعالیت های اقتصادی محسوب می شود که معمولاً بانک ها با آن مشکل دارند. علاوه بر آن سیاست های غلط اقتصادی و سیاست های اشتباه در حوزه روابط خارجی به تولید ضرر بسیار زیادی وارد کرده است. 

بنابراین غفلت از تولید از دو جنبه به اقتصاد لطمه وارد کرده است عدم رغبت بانک ها به ارائه تسهیلات به تولیدکنندگان حجم تولیدات کشور را به شدت کاهش خواهد داد و در نتیجه هم زمان با کاهش تولید کالا، شاهد 
تشدید واردات و افزایش قیمت ها خواهیم بود و دوم اینکه تسهیلات بانکی به سمت بازار واسطه و سوداگری و رانت جویی هدایت خواهد شد. این نکته هم قابل ذکر است که هرگز با اجبار، پول ها به سمت تولید هدایت 

نشده اند که این بار هم با دستور چنین اتفاقی رخ دهد. هیچ گاه بانک ها زیر بار دستور نمی روند و به دلیل ضعف نظارت بانک مرکزی راه دور زدن قانون را پیدا می کنند. 

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

ایلان ماســک و توییتر هنوز برای پایان دادن به 
مرافعه حقوقــی و هموار کــردن راه برای نهایی 
شــدن قرارداد ۴۴ میلیارد دلاری این میلیاردر 
برای خرید این شرکت شبکه اجتماعی، به توافق 
نرسیده اند. ایلان ماسک اواخر دوشنبه به توییتر 
پیشنهاد کرد اگر شکایت علیه او را پس بگیرد، می 
تواند تغییر رویــه داده و توافق آوریل برای خرید 

 این شــرکت به قیمت ۵۴.۲۰ دلار برای هر سهم 
را دنبال کند.

تیــم حقوقی توییتــر و وکلای ماســک، قاضی 
پرونده را در جریان تلاش برای رفع عدم اطمینان 
دو جانبــه و یافتن فرآیندی بــرای نهایی کردن 
قرارداد، گذاشــتند. ماســک قرار است در شهر 
آستین تگزاس، شهادت دهد. وی شهادتی که قرار 

بود اواخر سپتامبر داشته باشد را با اشاره به نگرانی 
نسبت به احتمال ابتلای یکی از وکلای توییتر به 

کووید ۱۹، لغو کرده بود.
ارزش سهام توییتر، اوایل معاملات با ۲.۵ درصد 
کاهش، ۵۰.۷۲ دلار معامله شــد. ارزش ســهام 
این شــرکت روز سه شــنبه به بالاترین سطح از 
زمانی رسید که ماسک و توییتر در آوریل توافق 

کردند ماســک این شــرکت را به قیمت ۵۴.۲۰ 
دلار برای هر ســهم، خریداری کند. بر اســاس 
گزارش رویترز، ماســک که مدیرعامل شــرکت 
خودروسازی برقی تسلا است، در ژوییه از توافق 
خرید توییتر کنار کشید و مدعی شد توییتر وی را 
 در خصوص شمار واقعی حسابهای جعلی، گمراه 

کرده است.

با گسترش روزافزون تراکنش ها و پرداخت های آنلاین 
و اینترنتی و به نســبت آن افزایــش کلاهبرداری ها، 
این ســوال بوجود آمد که چگونه می توان فروشگاه و 
ســایت های اینترنتی غیرمعتبر را شناسایی کرد؟ در 
کشور ما، فروشگاه و سایت های اینترنتی غیر معتبر، 

معمولا چه ویژگی هایی دارند؟
این روزها با چند کلیک ساده می توان بسیاری از کارهای 
روزمره را آنلاین انجام داد و درصورت نیاز به پرداخت، 

هزینه آن ها را آنلاین پرداخت کرد. کارهایی مثل، خرید 
کالاهای روزانه، پرداخت هزینه آنلاین تاکســی های 
اینترنتی، خرید شارژ و بسته اینترنت، انجام امور بانکی 
مثل انتقال پول و پرداخت اقســاط و…از جمله این 
اقدامات است. در دوران اعمال محدودیت های کرونایی 
و شرایط قرنطینه و همینطور به خاطر مزایا و راحتی 
که در خرید آنلاین بوجود آمد، حالا بیشتر از ۹۰ درصد 
تراکنش ها به صورت الکترونیکی انجام می شود، البته 

در اینترنت هم درســت مثل دنیای واقعی، درصورت 
بی احتیاطی، ممکن است کلاهبرداران فرصت خوبی 
برای دزدیدن پول ها و دارایی های شما پیدا کنند، در این 
راستا با توجه به توصیه های ساده و کاربردی، می توان 
به بهترین شکل از اطلاعات حساب های بانکی در برابر 
کلاهبرداران اینترنتی مراقبت کرد. بر این اساس آگاهی 
از راهکارهایی برای انجام امن تراکنش ها و پرداخت های 
اینترنتی می تواند کمک کننده باشــد. برای حل این 

موضوعات، اول باید بدانیــم در تراکنش های آنلاین، 
ممکن است با چه خطراتی مواجه باشیم؟

 کلاهبرداری؛ این ریســک وجود دارد که فروشــگاه 
آنلاینی که برای خرید انتخاب کرده اید، از پولی که برای 
خرید کالا پرداخت می کنید، سوء استفاده کند. البته 
این اتفاق زمانی می افتد که از ســایت های غیرمعتبر 
خرید کنید، پس باید بدانید که یک فروشگاه معتبر چه 

ویژگی هایی دارد.

سرنوشت نامعلوم دعوای دادگاهی ایلان ماسک و توییتر

چگونه فروشگاه و سایت های اینترنتی غیرمعتبر را شناسایی کنیم؟
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طرح كاشف 
پليس تهران


